
Przodujący hodowcy Ziemi Koszalińskie

Oborowy PGR Laski w pow. Białogard — Józef Malczyk.

Otwieramy wielką wojewódzką 
naradę korespondencyjną 
w sprawie rozwoju hodowli

równika Wydziału Rolnictwa 1 Le
śnictwa Woj. RN tow. Pernala, Kie
rownika Działu Spółdzielń Produk
cyjnych Woj. RN tow. Jabłońskiego, 
Przewodniczącego spółdzielni pro
dukcyjnej w Siecinie ob. Rynkicwi- 
cza, Kierownika Wydziału Politycz- 
ij^go E. O. POM tow. Perło, członka 
spółdzielni produkcyjnej w Dębnicy 
Kaszubskiej ob. Marię Lamot, Dy
rektora Wojew. Zarządu Weteryna
rii tow. Nocunla, Profesora Uniwer
sytetu Poznańskiego dra Pletrusiewi- 
cza, Owczarza PGR Łęgi ob. Sikorę, 
Oborowego z PGR Rzepowo ob. 
Owczarka, Zootechnika zespołu PGR 
Myślino ob. Goździka, Kierownika 
PGR Łęgi w zespole Połczyn — ob. 
Sikorę, Chlewmistrza spółdzielni pro 
dukcyjnej w Gudowie tow. Perca, 
Sekretarza KZ PZPR w PGR Dobro- 
ciechy tow. Sajdę, Mechanika zespo
łu PGR Świdwin ob. Budrewicza, bry 
nadzistkę fermy kurzej w PGR Smar- 
dzewo ob. Pfeiffer, dyrektora zespo

łu PGR Biesiekierz ob. Andrucha.

Na łamach gazety, w toku na 
rady znajdą się na pewno tal: 
że korespondencje omawiające 
braki 1 błędy w dotychczaso
wej pracy — bo 1 na błędach 
uczymy się wiele, skoro Je po
znamy 1 odkryjemy Ich źró
dła, bo — Jedynie w ten spo
sób będziemy mogli uniknąć 
Ich w przyszłości.

Każdy zgłaszający się do dy- 
o

skusjl powinien nadesłać swój 
.głos" w formie korespondencji 
do redakcji „Głosu Koszaliń
skiego".

Przewodniczący Narady tow. Jan Pernat:
Porządek Narady korespondencyjnej w sprawie rozwoju hodowli Jest następujący:
1) Referat kierownika Wydziału Rolnego KW PZPR tow. Błażejewskiego o naszych 

zadaniach na odcinku rozwoju hodowli.
2) Dyskusja — która toczyć się będzie na łamach „Głosu Koszalińskiego" w ciągu 

miesiąca grudnia br. Wypowiedzi będą drukowane stopniowo, w miarę Ich nadsyłania
3) Podsumowanie dyskusji przez I Sekretarza KW PZPR tow. Macieja Elczew 

sklego.
Przystępujemy do pierwszego punktu narady.
(Referat tow, Błażejewskiego zamieszczamy, na stronie 3 14).

Zwierajmy
szeregi 

w walce 
o pokój

o wykonanie 
planu 

sześcioletniego

ków 1 pracowników tereno
wych rad narodowych, działa
czy politycznych 1 gospodar
czych, a także 1 robotników 
przemysłowych, których prze
cież sprawa rozwoju hodowli 
Interesuje nie mniej Jak reali
zacja planów we wszystkich in
nych gałęziach naszej gospodar 
ki narodowej. Przede wszyst
kim jednak winni zabrać głos 
przodujący hodowcy — mający 
największe doświadczenie 1 o- 
stągający najlepsze wyniki, 
aby upowszechnić w ten spo
sób swoje metody pracy. Będą 
oni niewątpliwie mówić o tym, 
Jak wprowadzają wypróbowa
ne metody radzieckie, będą 
dzielić się własnymi doświad
czeniami.

Towarzysze! Obywatele!

Otwierając na łamach „Gł(> 
su Koszalińskiego" pierwszą te 
go rodzaju korespondencyjną 
naradę, chcę przede wszrst- 
klm zaapelować do wszystkich 
pracowników PGR. członków 
spółdzielń produkcyjnych 1 
chłopów Indywidualnych, do 
wszystkich działaczy politycz
nych I gospodarczych naszego 
województwa, którym sprawa 
realizacji naszych planów go
spodarczych leży na sercu, aby 
z uwagą śledzili przebieg na
rady i aby nadsyłali do redak 
cjl swoje wypowiedzi na te
mat rozwoju hodowli, dzieląc 
się swoimi doświadczeniami, 
uwagami i wnioskami, dająo 
konkretne przykłady ze swo
jej pracy na tym odcinku.

Zadania, jakie stawia przed 
rolnictwem Ziemi /Koszaliń
skiej plan 6 letni oraz Pro
gram Frontu Narodowego są 
poważne 1 wymagają dużej 
mobilizacji wszystkich sil 1 
środków do Ich wykonania, 
Województwo nasze ze wzglę 
du na swoje dogodne warunki 
paszowe ma stać się Już w bie
żącym ckresie Jedną z głó
wnych baz hodowlanych. Dlale 
go też nie tylko wszyscy rolni 
cy, ale 1 wszyscy działacze poił 
•ycznl 1 gospodarczy muszą za 
stanowić ąlę głęboko w Jaki 
sposób najlepiej, najpewniej 1 
najprędzej zrealizować te za
dania. Każda wypowiedź każde 
go uczestnika narady będzie 
cenna, każda z nich przyczyn! 
się do wymiany doświadczeń 1 
jo Ich uogólnienia, każda po
może w mobilizowaniu całego 
aktywu hodowlanego do lep
szej, bardziej wydajnej, bar
dziej efektywnej pracy, każda 
będzie wkładem do naszego 
wielkiego dzieła — realizacji 
planu 6-letnlego.

Narada toczyć się będzie 
przez miesiąc grudzień, a mo
że I dłużej, przy czym co
dziennie gazeta drukować bę
dzie po dwie —. trzy wypo-

Brygadzistka chlewni w PGR Rychowo Zespól Slanoml- 
no pow. Białogard — Nadzieja Wasilewska.

W PGR Ląbtsko stosuje się zimny wychów cieląt.
Zdjęcia z. Rogowski

Zygmunt Duczyński — szwajcar gospodarstwa PGR Ląbr- 
sko w Zespole Świdwin

Antoni Owczarek oborowy PGR Rzepowo wraz ze swoją 
rekordzistką — „Frydą".

Brygadzfstka obory PGR Gorzyce Walentyna Hess podczas 
południowego udoju na pastwisku.

Przewodniczącego Prezydium Wo

jewódzkiej Rady Narodowej tow. 
Musiała, Przewodniczącego Woje
wódzkiego Komitetu Frontu Narodo
wego tow. Chmielewskiego, I Sekre
tarza KW PZPR tow. Elczewskiego, 
Kierownika Wydziału Rolnego KW 
PZPR tow. Błażejewskiego, członka 
spółdzielni produkcyjnej w Masłowi
cach tow. Kulińską, przodowników 
pracy Władysława Wiśniewskiego 
ze Słupskiej Fabryki Narzędzi Rolni
czych, Leokadie Subocz z Parkieciar- 
ni w Białogardzie i Marlę Wrocław
ską z Zakładów Przemysłu Włókien
niczego w Złocieńcu, Prezesa WKW 
ZSL ob. Dragana, Oborowego PGR 
Cecenowo ob. Klawitera, Prezesa 
ZW ZSCh tow. Jankowskiego, Chlew 
mistrza spółdzielni produkcyjnej w 
Prochach ob. Winiarskiego, Przewo
dniczącego ZZPR tow. Ogidela, 
Chlewmistrzynię PGR Rychowo tow. 
Wasilewską, Przewodniczącego ZW 
ZMP tow. Trepa, przodującego chło
pa ze Słowiankowa ob. Przeora, Kie
O PRZEWODNICZENIE NARADZIE PROSIMY TOW. JANA PERNALA KIK 

RÓWNIKA WYDZIAŁU ROLNICTWA I LEŚNICTWA PREZYDIUM WOJEWODZ 
KIEJ RADY NARODOWEJ.

Do Prezydium Narady zapraszamy:

wiedz!. Mech wsrod tych gło
sów w dyskusji nad tak bliski
mi 1 ważnymi dla nas sprawa
mi nie zabraknie głosów 
brygadzistów 1 członków bry
gad hodowlanych z PGR 1 
spółdzielń produkcyjnych, dy
rektorów I kierowników PGR, 
przewodniczących 1 członków 
spółdzielń produkcyjnych, zoo
techników i lekarzy weteryna
rii, naukowców, agronomów 
PGR 1 POM, chłopów mało
rolnych 1 średniorolnych, człon

Rozpoczynamy dziś na łamach „Głosu Koszalińskie
go" Wojewódzką Naradę Korespondencyjną w sprawie roz 
woju hodowli. Naradę tę organizuje Wojewódzki Komitet 
Frontu Narodowego wspólnie z redakcją. O zagajenie Jej 
i słowo wstępne prosimy przewodniczącego prezydium Wo
jewódzkiej Rady Narodowej tow. JANA MUSlALA.
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W akcji przygotowawczej 
biorą aktywny udział tak licz
ne I tak różne siły pokoju, że 
trudno określić Ich granice. 
W Stanach Zjednoczonych, w 
Anglii, w Brazylii, w Niem
czech, Algerze, Holandii, Bel
gii, Danii, Norwegii, Wenezu
eli, Paragwaju 1 Innych kra
jach utworzono komitety przy
gotowawcze. W Austrii 312 
działaczy o różnych poglą
dach, ludzi różnych zawodów 
— podpisało, deklarację w któ 
rej wita zwołanie Kongresu w 
Wiedniu i wyraża gotowość 
przyjęcia jego delegatów.

Kongres w Pekinie, na któ
rym obecni byli przedstawi
ciele 37 krajów Azji 1 strefy 
Pacyfiku, wniósł wielki wkład 
do przygotowania Kongresu 
Narodów 1 uchwalił rezolu
cję. popierającą ten Kongres.

Odbyta niedawno w Berli
nie z udziałem wybitnych dzia 
łączy z 15 krajów europej
skich Międzynarodowa Kon
ferencja w sprawie pokojowe
go rozwiązania problemu nie
mieckiego wybrała delegację, 
która przedstawi Kongresowi 
rezolucję uchwaloną na Kon
ferencji, a członkowie dele
gacji będą brali udział w pra
cach Kongresu w charakte
rze obserwatorów.

Liczne związki zawodowe 
Anglii, Stanów Zjednocz* 
nych, Francji, Włoch, Japo
nii, Kanady. Brazylii, Chile, 
Australii, Belgii wnoszą po
ważny wkład do przygotowa
nia Kongresu Narodów w O- 
bronie Pokoju.

W Indiach w kampanii 
przygotowawczej uczestniczą 
organizacje 1 działacze chłop
scy. we Włoszech organizacje 
chłopskie wybierają swych 
delegatów na Kongres, we

PRAGA. SEKRETARIAT ŚWIATOWEJ RADY PO
KOJU OPUBLIKOWAŁ DNIA 26 LISTOPADA KOMU
NIKAT O AKCJI PRZYGOTOWAWCZEJ DO KONGRE
SU NARODÓW W’ OBRONIE POKOJU. KOMUNIKAT 
STWIERDZA:

szpiegostwo, podważali jedność 
narodu czechosłowackiego | o- 
bronność Republiki W celu o- 
derwania jej od trwałego so
juszu i przyjaźni ze Związ
kiem Radzieckim, w celu zli
kwidowania W’ Czechosłowacji 
ustroju ludowo - demokratycz
nego. przywrócenia kapitali
zmu, w celu ponownego wcią
gnięcia Czechosłowacji do o- 
bozu Imperializmu 1 pozbawię 
nia jej samodzielności 1 nieza 
wisłoścl.

Sąd skazał Rudolfa Slansky' 
ego, Bedricha Gemindera, Lu
dwika Frejkę, Józefa Franka. 
Vladimira Clementisa, Bedri
cha Reiclna, Karela Svaba, Ru 
dolfa Margoliusa, Otto Flschla, 
Otto Sllnga, Andre Simone — 
na karę śmierci. Sąd skazał 
pozostałych oskarżonych tj. Ar 
tura Londona, Vavre Hajdu, 
Evżena Loebla -— na karę do
żywotniego więzienia.

Wszyscy oskarżeni przyjęli 
wyrok jako sprawiedliwy i zi zc 
kii się odwołania od wyroku.

Z obrad
Niemieckiego Kongresu 
Walki o Porozumienie 
i Pokój

BERLIN. 23 bm. rozpo
czął obrady Niemiecki Kon
gres Wajki o Porozumienie i 
Pokój, z udziałem ponad 
4.00Ó delegatów z całych Nie 
mieć 1 gości zagranicznych. 
Na Kongres przybyli serdecz
nie witani Prezydent Niemiec 
klej Republiki Demokratycz
nej Wilhelm Pleck oraz pre
mier Otto Grotewohl.

W pierwszym dniu obrad 
znany poeta niemiecki Joha
nnes Bęclier oraz prof. Joha
nnes Herz wygłosili referaty 
na temat wyników Mię
dzynarodowej konferencji w 
sprawie pokojowego rozwią
zania problemu niemieckiego.

Po referatach rozwinęła się 
ożywiona dyskusja.

BERLIN. Podczas odbywa
jącego się w Berlinie Kongre 
su Walki o Porozumienie i 
Pokój przemawiał m. In. Je
den z członków goszczącej 
na Kongresie delegacji Pol
skiego Komitetu Obrońców 
Pokoju, inż. arcli., Zygmunt 
Skibniewskf, naczelny urbani
sta Warszawy, oświadczając 
m. In.:

— Przybyliśmy do Berlina, 
stolicy Niemieckiej Republiki 
Demokratycznej, jako przed
stawiciele polskich obrońców 
pokoju i w Ich imieniu, w i- 
mleniu narodu polskiego, wi
tamy Wasz wspaniały Kon
gres Pokojowy. Kongres ten 
jest nowym dowodem, że w 
narodzie niemieckim znowu 
ożyły i rozkwitły szlachetne, 
twórcze, humanistyczne trady
cje. związane z postępowymi 
ruchami na całym świecie.

My, budowniczowie Polski, 
tak samo Jak wy, budowni
czowie Niemiec, nienawidzi
my podżegaczy wojennych, 
którzy ponownie pragną znfsz 
czenia Waszych 1 Naszych, 
budowanych z wielkim wysił
kiem 1 entuzjazmem osiedli 1 
budowli.

Dlatego też solidaryzują 
się z wami polscy obrońcy 
pokoju 1 z. całego serca po
pierają waszą walkę o zje
dnoczone, demokratyczne, po
kojowe Niemcy, których 
Istnienie — zgodnie ze słowa
mi Przyjaciela naszych naro
dów, Wielkiego Stalina — o- 
bok istnienia miłującego po
kój Związku Radzieckiego, 
zapewni pokój w Europie.

Najwyższy Sąd Węgierski 
zatwierdził wyrok 
na członków 
titowskiel bandy 
szpiegowsko-terrorystycznej

BUDAPESZT. Sąd Najwyż 
szy Węgierskiej Republiki 
Ludowej " zatwierdził wyrok 
sądu budapesztańsklego na 
członków Jugosłowiańskiej 
bandy szpiegowsko - terrory
stycznej, utrzymując w mocy 
Wyroki śmierci wobec Laszlo 
Ballntu, Sandora Keneresu, 
Georgia Ballntu I Istvana Pu- 
posu. W stosunku do Janosa 
Poposu Sąd Najwyższy zmie
ni! karę dożywotniego wię
zienia na karę śmierci.

■ Wyrok został wykonany.

Apel Światowej Rady Po
koju w sprawie zwołania Kon
gresu Narodów w Obronie 
Pokoju odbił się głośnym e- 
chem we wszystkich krajach, 
wzbudzając wśród wszystkich 
miłujących pokój ludzi ogrom 
ne zainteresowanie.

Zwolennicy pokoju we wszy
stkich krajach świadomi, że 
stanowią siłę zdolną do zape
wnienia sukcesu tego rodzaju 
przedsięwzięcia, mnożą swe 
wysiłki 1 poczynania, by na 
Kongresie Narodów reprezen
towani byli cl wszyscy, którzy 
pragną, aby przeważył duch 
rokowań.

Rzqd węgierski 
wydala 
charge d‘affaires Jugosławii 
za udzielanie poparcia 
szpiegom titowskim

BUDAPESZT. Jak donosi 
Węgierska Agenja Telegra
ficzna, rząd węgierski zwrócił 
się do władz Jugosłowiańskich 
z żądaniem natychmiastowego 
odwołania charge d'affalres 
Jugosławii w Budapeszcie 
Komatiny, który dopomagał <> 
sobnikom, pozostającym na 
służbie rządu tltowśkiego w 
Ich zbrodniczej działalności 
na obszarze Węgier, a m. In. 
w porywaniu ludzi.

Ponieważ rząd jugosłowiań
ski nie zastosował się do żąda- 
i la w sprawie odwołania Ko
matiny, Ministerstwo Spraw 
Zagranicznych Węgierskiej 
Republiki Ludowej w dniu 26 
listopada br. poleciło Komatl- 
nie opuścić terytorium Węgier 
w ciągu 24 godzin.

w Czechosłowacji wystosowa
ły apel do kobiet amerykań
skich,

Szeroką działalność przy
gotowawczą do Kongresu roz
winęła młodzież. Sztafeta 
młodzieży niosąca orędzie 
młodzieży całego świata zbli
ża się obecnie do Wiednia.

Tc pierwsze dane świadczą, 
że akcja przygotowawcza do 
Kongresu Narodów' w Obro
nie Pokoju nabrała szczegól
nie wielkiego rozmachu. Da
ne te świadczą, że narody ca
łego świata niezłomnie zdecy
dowane są bronić pokoju!

Komunikat światowej Rady Pokoju

Narody całego świata
są zdecydowane niezłomnie bronić pokoju

rocznicy śmierci niezmordo
wanego działacza polskiego 
ruchu rewolucyjnego, pierw
szego sekretarza Polskiej Par
li! Robotniczej Marcelego 
Nowotki.

Otwarcia akademii dokonał 
I-szy sekretarz Komitetu Miej 
skiego Polskiej Zjednoczonej 
Partii Robotniczej w Koszali
nie tow. Kazimierz Kędzier
ski.

Tow. Kazimier/ Dajek — 
Sekretarz Komitetu Wojewódz 
kiego Polskiej Zjednoczonej 
Partii Robotniczej wygłosił 
referat z żvćla i działalności 
płomiennego patrioty i rewo- 
liicJóńjsty „Mftrcęltap Nowol- 
ki. ,. . •

Społeczeństwo ' Koszalina 
wzięło liczny udział w aka
demii.

Po zakończeniu części ofi
cjalnej wyświetlony żóstał 
film produkcji radzieckiej pt. 
„Nauczyciel".

’ MK.

Przyjęcie 
z okazji święta narodowego 

Albanii
WARSZAWA. 29 bm. w 

dniu święta narodowego Re
publiki Ludowej .Albanij — 
VIII rocznicy wyzwolenia, po 
seł Albańskiej Republiki Lu
dowej w Polsce p. Petro Pąpl 
wydal przyjęcie w sali teatru 
narodowego w Warszawie.

Na przyjęcie przybyli człon 
kowle Rady Państwa, człon
kowie Biura Politycznego 
KC PZPR, członkowie Rządu, 
przedstawiciele organizacji 
politycznych 1 społecznych, 
przedstawiciele Wojska Pol
skiego, świata nauki I kultu
ry oraz przodownicy pracy.

Obecni byli ‘członkowie kor 
pusti dyplomatycznego.

Przyjęcie upłynęło w ser
decznej atmosferze.

W dniu 28.XI. 1952 r. od
była się w Koszalinie uroczy
sta akademia ku czci 10-ej

Depesze
z okazji 8 rocznicy
wyzwolenia Albanii

DO
TOWARZYSZA DR OMERA NISHANI 
PRZEWODNICZĄCEGO PREZYDIUM 

ZGRON-LADZENI A LUDOWEGO
ALBAŃSKIEJ REPUBLIKI LUDOWEJ 

TIRANA
W dniu 8-ej rocznicy wyzwolenia 

Albanii proszę 'przyfąć, towarzyszu 
pizewodniczący, serdeczne pozdrowie
nia w imienin Rady Państwa Polskiej 

' ’ yposjo1 ” Uidow e*J* j* • &'11
władnym dla P/ezydiuni ZgYouiadzen^ 
Ludowego Albańskiej Republiki Ludo
wej i dla? Was osobiście.

Naród polski gorąco życzy bratnie
mu narodowi aibanśk iefnu (falszyi h 
osiągnięć w dziele budowy socjaliz
mu i umocnienia bezpieczeństwa i nie
zawisłości swej Ojczyzny.

(—) ALEKSANDER ZAWADZKI 

DO
TOWARZYSZA GENERAŁA ARMII 

EN V ER A HODŻY
PREZESA R\DY MINISTRÓW 

ALBAŃSKIEJ REPUBLIKI LUDOWEJ 
TIRANA

7. okazji 8-ej rocznicy wyzwolenia 
Albanii proszę przyjąć, Towarzyszu 
Premierze, najlepsze pozdrowienia od 
narodu polskiego, rządu Polskiej Rze
czypospolitej Ludowej i ode mnie o»o- 
biście, dla narodu albańskiego; rządu 
Albańskiej Republiki Ludowej i dla 
W’as- osobiście.

Naród polski z radością wita wiel
kie osiągnięcia narodu albańskiego 
budującego socjalizm. Osiągnięcia te 
wzmacniają obóz postępu i pgkoju, w 
którym walczymy wspólnie pod prze
wodem Wielkiego Związku Radziec
kiego. W dniu święta narodowego 
Albańskiej Republiki Ludowej naród 
polski przesyła narodowi albańskiemu 
gorące wyrazy przyjaźni.

(—) BOLESŁAW BIERUT 
DO

TOWARZYSZA GENERAŁA ARMII 
ENVERA HODŻY

PREZESA RADY MINISTRÓW \ 
I MINISTRA

SPRAW ZAGRANICZNYCH 
ALBAŃSKIEJ REPUBLIKI LUDOWEJ 

TIRANA
W 8-mą rocznicę wyzwolenia Al

banii proszę przyjąć, Towarzyszu Pre
mierze, najserdeczniejsze pozdrowie
nia i życzenia. Przyjazna i braterska 
współpraca między Polską Rzecząpo- 
spolitą Ludową i Albańską Republiką 
Ludową zacieśnia sie bezustannie, słu
żąc interesom naszych obu krajów, 
jak również sprawie pokoju na ca- 
łvru świecie.

(—) STEFAN WIERBIOWSKI 
DO
ZWIĄZKU PRACUJĄCEJ 
MŁODZIEŻY ALBANII

TIRANA
DRODZY TOWARZYSZEI
Z okazji Weezecp Święta Nan- 

dowego VIII rocznicy wyzwole
nia Waszego kraju — przesyłamy 
w imieniu całej r.Jfidzirży polskiej 
gorące, braterskie pozdrowienia i 
życzymy Wam dalszych sukcesów 
w budownictwie socjalizmu i wal
ce n pokój.

Młodzież polska z wielkim za
interesowaniem śledzi Wasze pięk
ne osiągnięcia w pokojowej pracy, 
która służy wzmocnieniu Waszej 
ojczyzny i sprawce pokoju na ca
łym świecie.

Niech żyje przyjaźń młodzieży 
polskiej, i albańskiej.

Niech żyje Towarzysz Enver 
Hodża, Wódz narodu albańskiego.

Niech żyje najlepszy Przyjaciel 
I Wychowawca młodzieży, Wódz 
światowego obozu pokoju—Wiel
ki Stalin.

Niech żyje bohaterski Kąmso- 
moł, wzór I przykład postępowej 
młodzieży całeqo świata.

Niech żyje bohaterska Armia Ra. 
dziecka, roaromicielka faszyzmu 
i wyzwolicielka naszych ‘naipdów.
ZWIĄZEK MŁODZIEŻY POLSKIEJ 

^ARZĄD GLOWNK

Radzieccy budowniczowie 
rozpoczęli jut montaż 
piątej kondygnacji 
stalowego szkieletu 
Pałacu Kultury i Nauki

ARSZAWA. Radzieccy 
budowniczowie z. niesłabną
cym tempem pracują przy bu 
dowie Pałacu Kultury j Nauki.

W chwili obecnej" na placu 
budowy pracuje już 13 dźwi
gów wieżowych o nośności od 
kilku do kilkunastu ton.

Po zmontowaniu pierwszych 
czterech kondygnacji części 
wysokościowej Pałacu I po 
automatycznym podniesieniu 
dźwigów pełzających na wyso
kość pierwszej kondygnacji, w 
dniu 29 bin. radzieccy budo
wniczowie przystąpili do mon
tażu piątej kondygnacji. - "

CO,gdzie, kiedy?
I

■ t>OBi«łżl«łęk, dm; I grudntł 1952 r.

' Wschód rtońe* 7 22.
Z.cbód śłońcś 15 27.

' (934 _ Zamordowani* pn« troe- 
kiatowakirh kontrrewolucjonistów Ser- 
aiuaze Kirowe, wybitnego działa, za 
Wszechrwiązkowr j Komunistycznej
Partii (bolszewików). (Ur. w 1886 r.j.

1882 — Powstają założona przez 
Ludwika Waryńskiego rewolucyjna 
partia „Proletariat

• a •
KOSZALIN

Pogotowie Ratunkowe — tet. nr 500. 
Straż Pożarna tel. nr 08.
Dyżury ep*ek: Apteke Społeczna 

nr li przy ul. Armii Czetwonej nr 1.
Muzeum: uL Armii Czerwone! nr 53. 
Wystawa „Historia społeczeóatw 

pierwotnych". W piętU W»«P na *7' 
stewę bezpłatny.

Od 7. XI. do 7. XII. wystawn, „Pa. 
lar Kubury 1 Nauki — wielki dar 
ZSRR dla Polski". „Film I teatr ra
dziecki w walce o pokój". Wstęp 
bezpłatny.

Muzeum czynne codziennie z wy
jątkiem poniedziałków od sodż. H 
do jodz. 17.

* « •

SŁUPSK
Straż Pożarna — tel. nr 33-33. 
Pogotowie Ratunkowe — tel. nr 
Dvżury aptek: . Apteka Społeczna 

Pr 31 przy ul. Wolska Polskieuo nr 8

Zdrajców narodu, imperialistycznych agentów 
i wrogów niepodległości Czechosłowacji 

dosięgła sprawiedliwa kara 
Wyrok w procesie Slansky*ego i wspólników

Sąd państwowy uznał wszy
stkich oskarżonych winnymi 
tego, że jako trocklstowsko ii- 
towscy, syjonistyczni, burżua- 
zyjno - nacjonalistyczni zdraj
cy l wrogowie narodu czecho
słowackiego, ustroju ludowo- 
demokratycznego i socjalizmu, 
pozostając na służbie amery
kańskich imperialistów, pod 
kierownictwem wrogich wy
wiadów zachodnich utworzyli 
antypaństwowy ośrodek spisko 
wy, podważali ustrój ludowo 
demokratyczny, utrudniali bu
dowę socjalizmu, szkodzili go
spodarce narodowej, uprawiali

Francji zorganizowano Krajo
wą Konferencję Chłopów w 
Obronie Pokoju, która po
stanowiła wysłać do Wiednia 
12 delegatów.

Liczni działacze nauki 1 In
ni Intelektualiści deklarują 
poparci^ dla Kongresu Na
rodów w Obronie Pokoju. 
-Apele wzywające do popar
cia Kongresu ogłosili artyści- 
malarze Matisse i Picasso, 19 
pisarzy francuskich, w lej 
liczbie Aragon, Sartre. Mar
tin - Chauffier, Benda 1 Ve- 
roers, pisarze brazylijscy Gra- 
cillano, Rames 1 Jorge Ama- 
do. poetka chilijska Gabriela 
Mlstral, pisarze niemieccy 
Anna Seghers 1 Berthold 
Brecht. Podobne oświadcze
nie złożyli uczeni Włoch, Ja
ponii, Indii, profesorowie, le
karze o sławie światowej.

W kołach politycznych, a 
w szczególności wśród depu
towanych parlamentów wielu 
krajów — we Włoszech, Nie
mczech, Indiach, Iranie. Egip
cie, Argentynie, Meksyku, w 
Afryce — znani działacze wy
rażają życzenie uczestnicze
nia w Kongresie lub deklaru
ją publicznie swe poparcie 
dla Kongresu.

Kongres Narodów wywołu
je wielkie zainteresowanie w 
kołach przemysłowych 1 han
dlowych, zwłaszcza w Niem
czech, we Włoszech, we Fran
cji, w Japonii, Belgii, Bra
zylii, w Argentynie, w Au
stralii. Konferencje poświęco
ne wyłącznie sprawom eko
nomicznym wybrały swych 
przedstawicieli na Kongres.

Liczne kościoły 1 kierowni
cy organizacji religijnych u- 
dzielają poparcia akcji przy
gotowawczej do Kongresu 
Narodów.

W akcji przygotowawczej 
do Kongresu Narodów aktyw
ny udział biorą kobiety, któ
re we Francji zorganizowały 
..Dzień Matki", w Stanach 
Zjednoczonych kampanię „O 
uratowanie naszych synów",

k Festiwal filmów Tsdtięeklcb
7X1. - 7.XII.

KOSZALIN: „Nowa Huta" — „Krą- 
rownilt Waicg".
Seanse w dnt powszednie: gooż 
1J 30. 18 I 20 30, w niedziele i 
święta god». 13, 15 30, 18 1 20

KOSZALIN; Kino w Domu Kultury — 
„Nauciyciel" — godz. 19.

KOSZALIN • ROKOSSOWO: — „Mło
de Gwardia" — „Na arenie" — 
godi. 19

■LUPSK: „Polonia" — „U progu ty
cia" — godz. 15.30, 18 1 20.30.

BIAŁOGARD: ..Bałtyk" — „Niezano- 
mnfany Rok 1919" — godz. 18 1 
20.30. . .

SZCZECINEK: „Przyjaźń" — „Świa
tła w Koordłi".

WAŁCZ: „Tęcza" — „Noe wigilij
na" —. godz. 18 i 20.30.

BIAWNO: „Sława" — „Dziewczęta z 
baletu" — godz. 17 i 19 30.

KOŁOBRZEG: „Wybrzeże" — „Wśród 
ludzi".

BYTÓW; „Albatros" — „Wielki kon- 
cert".

MIASTKO: „Cratyna" — „Upadek
Berlina" s. II.

CZŁUCHÓW: „Uciecha" — „Uczeń- 
n'-a la".

DRAWSKO: „Sokół" — „Bogaty
plon".

DARŁOWO: „Bajka" — „Niezapo
mniany Rok 1919".

ZŁOCIENIEC: „Mewa" — „Wiosna" 
— godz. 17 i 19.30.

ZLOTÓW .Radio: — „Dwa| pano 
wie F".

Wskazania i nauki
XIX Zjazdu KPZR

Nakładem „Książki I Wie 
dzy" ukazała się praca pt. 
..Wskazania 1 nauk! XIX Zja
zdu KPZR". Praca zawiera 
przemówienia wygłoszone w 
dniu 4 llstonada 1952 r. na 
naradzie aktywu PZPR w 
Warszawie, a mianowicie: 
Przemówienie przewodniczące 
go KC PZPR Bolesława 
Bieruta, referaty sekretarzy 
KC PZPR Edwarda Ochaba 1 
Franciszka Mazura oraz uch 
walę sekretariatu KC PZPR 
w sprawie studiowania pod 
stawowych materiałów XfX 
Zjazdu KPZR oraz pracv To- 
warzysza Stalina „Ekonomlcz 
ne problemy socJallzmH w 
zsrk", - " ” -•

II Ogólnopolski Kongres
Obrońców Pokoju

W dniu wczorajszym, 30 listopada br. 
obradował w Stolicy 

w Sali Rady Państwa 

II Ogólnopolski Kongres Obrońców Pokoju 
który stał się potężną manifestacją 

nieugiętej woli walki narodu polskiego 
o zwycięstwo sił pokoju gwarantującego 
pomnożenie sili wszechstronny rozwój 

Polski Ludowej.
Na obradach obecni są: 

robotnicy i chłopi, naukowcy i pisarze 
artyści, nauczyciele, działacze katoliccy 

i księża, kobiety i młodzież 
przedstawiciele całego narodu 
zjednoczonego pod sztandarem 

Frontu Narodowego — Frontu walki 
o pokój i plan 6-letni.

Szczegółowe sprawozdanie z przebiegu obrad II Ogólno
polskiego Kongresu Obrońców Pokoj i zamieścimy w dniu 
jutrzejszym. ______________________

Wojewódzka akademia w Koszalinie 
hu czci 1O rocznicy śmierci 

Marcelego Nowotki



Nasza korespondencyjna na
rada w sprawie rozwoju ho
dowli odbywa się w okresie, 
kiedy klasa robotnicza w po
wszechnym współzawodnictwie przekracza plany produkcyj
ne. masy pracujące całej Polski Jak również naszego wo
jewództwa z dumą 1 radością wykonują swoje zobowiązania 
podjęte dla poparcia czynem programu Frontu Narodowe
go, — tak Jak go poparły, głosując na kandydatów Frontu 
Narodowego na posłów do Sejmu Polskiej Rzeczypospolitej 
Ludowej, — oraz dla uczczenia XIX Zjazdu Komunistycz
nej Partii Związku Radzieckiego.

Wartość tych zobowiązań. 
Ich szeroki zasięg dowodzą 
świadomości mas pracujących, 
że historyczne przemiany, któ
re zachodzą u nas w mieście 1 
na wsi są dziełem władzy o- 
partej na sojuszu robotniczo- 
chłopskim, że wynikają ze 
zwycięstwa Rewolucji Paź
dziernikowej, ze zwycięstwa 
Armii Radzieckiej nad hitle
ryzmem, z wielkich osiągnięć 
i doświadczeń Kraju Rad<

fteferat 1 przemówienie koń
cowe Towarzysza Bieruta na

VII Plenum pogłębiły 1 rozwinęły hasło Frontu Narodo
wego, uwzględniając w pełni doświadwenia minionego 
okresu oraz nowe warunki w Jakich wypada kontynuować 
nam nasze dzieło socjalistycznego budownictwa, uwzględ- 
nlaląc nowe zadania w nasze! pracy w mieście i na wsi.

Towarzysz Bierut wskazał, że niezbędną przesłanką 
Umocnienia spójni między miastem 1 wsią, podniesienia 
produkcji rolnictwa 1 rozwoju spółdzielczości produkcyjnej 
na wsi oraz skutecznej walki o wvkcnanie planów produk
cyjnych w przemyśle 1 budownictwie. Jest podniesienie na 
wyższy poziom pracy polityczno-orcanlzacyIneJ I aktyw
ności naszei partii, dostosowanie do nowych warunków 1 
ulepszenie tej pracy oraz metod kierowania przez partię ma
sami pracującymi.

Umocnienie spójni gospodarki miasta I wsf. Jak" wskazało 
VII Plenum, to przezwyciężenie nadmiernej dysproporcji, 
nadmiernego opóźnienia tempa rozwoju naszego rolnictwa 
ża tempem rozwoju przemysłu, to tworzenie obfitszych 
źródeł zaopatrzenia miast przez wzrost towarowy produkcji 
rolniczef i na odwrót — lensze zaspokojenie potrzeb wsi 
w dziedzinie produkcji przemysłowej.

Te wskazania VII Plenum pogłębione i rozszerzone zo
stały przez,-napkl. i wnioski płynące dla nas z obrad 
i Uchwal NIN Zjazdu KPZR. W budownictwie komunizmu 
wielką rolę przypisuje się również dalszemu rozwojowi rol- 
nlctw-i. 'Iow. Malenkow w swym r ''•racie. wvg|cs’onvm 
na NIN Zjeździć KPZR mówi tak: ,,Interesy gospodarki na
rodowej i zadania dalszego podniesienia dobrobytu narodu 
radzieckiego wymagają Jeszcze większego podniesienia wy
dajności produkcji rolnej'*.

Wielkie i odpowiedzialne zadania wyznacza hodowli no
wy pląn ó-lctni rozwoju ZSRR na odcinku rolnictwa.

,.W celu zaspokojenia rosnących potrzeb ludności w dzie
dzinie artykułów hodowlanych — mówi tow. Malenkow — 
a prz“mv«łn lekt-ionn w d7|p'i7inie surowców, konieczne 
Jest osiągnięcie dalszego znacznego rozwoju hodowli. Pro
jekt dyrektyw w sprawie piątego planu 5-letnlego przewi
duje zwiększenie w ciągu pięciu lat pogłowia bydła w ca
łym rolnictwie o 18—20 proc., ar tym pogłowia bydła w koł- 
chc-neh, stanowiącego "-łosnośń spoH-rna o 36 — 38 proc, 
pogłowia owiec — ogółem o 60—62 proc., w tym w koł
chozach o 75—80 proc., trzody chlownel — ogółem o 45— 
50 nro'1 w *vm w kołnboząch o 85-—90 proc., k°nt—ogó
łem o 10—12 proc, w tvm w kołchozach o 14—16 proc.... 
Proickt dyrektyw nrzewldule zwiększenie produkcji: mięsa 
j słoniny o 80—90 proc, mleka o 45—50 proc., wełny 2— 
2.5 raza oraz jaj (w kołchozach i sowchozach) 6—7 razy**.

„Należy tak rozwijać hodowlę, aby była wysoko pro
duktywna — mówi dalej tow. Malenkow — wysoko towaro
wa i dochodowa. Należy wzmóc pracę nad poprawą Jakości 
bydła w kołchozach I sowchozach, zapewnić szybki rozpłód 
posiadanych I stworzenie nowych ras zwierząt gospodar
skich o wysokiej produktywności. Rozwój hodowli na zdro
wych podstawach możliwy Jest jedynie pod warunkiem 
właściwego połączenia wzrostu pogłowia z masowym po
lepszeniem jakości 1 podnoszeniem produktywności bydła1*.

Także i dla nas zagadnienie hodowli Jest jednym z za- 
gpdnieif centralnych w rolnictwie, a wskazania te sa szcze
gólnie aktualne dla naszego wo|ewództwa. które w mvśl 
założeń planu 6 letniego oraz programu Frontu Narodowe
go ma być jedną z głównych baz hodowlanych naszego 
kraju.

Pomoc pańsrfwa gwarantuje 
wspaniały rozwój rolnictwa

Państwo ludowe nie szczędzi sil i środków, aby dopo
móc pracującemu chłopstwu w podniesieniu na wyższy 
S7C7ebęl leco gospodą, kl. żeby zapewnić ludności wiej
skiej coraz lepsze warunki bytu, oświaty I kultury.
„Wieś czernie olbrzvmie korzyści : polityki państwa ludo
wego. — powiedział na dożynkach Towarzysz Bierut — 
robotnicy i inteligencja pracująca nie szczędzi sił I ofiar d>a 
rozwoju naszego przemysłu socjalistycznego, który jest moto 
rem rozwoju całego kraju. To nakłada, rzecz Jasna obo
wiązki również na ludność wsi".

A patriotycznym obowiązkiem wst jest sumienne wyko
nywanie wszystkich obowiązków wobec państwa, stałe pod
noszenie produkcji rolnej, a szczególnie hodowlanej dla 
wyżywienia wzrastające! stale liczby robotników w mia
stach. dla zmniejszenia dysproporcji między szybkim tem
pem rozwoju przemysłu, a pozostającym w tyle rolnictwem.

Rząd nasz wykazuje głęboką troskę 0 nieustanny rozwój 
produkcji hodowlanej, która stanowi poważną dźwignię 
podniesienia stopy życiowe| mieszkańców miast | wsi, dal
szego umocnienia s|,|y | bogactwa naszej O|czvzny. Świad
czy o tym niewątpliwie wydanie Jeslenlą ubiegłego roku 
przodującym hodowcom naszego województwa 2 580 dv- 
jjlojjjow uznania 1 listów pochwalnych oraz wręczenie im 

nagród na sumę ponad pół miliona złotych. Za osiągnięcia 
w hodowli odznaczono Sztandarem Pracy brygadzistę obo
rowego tow. Owczarka z PGR Rzepowo — Zespól Bonin, 
Złotym Krzyżem Zasługi Franciszka Klawitera — przodują
cego brygadzistę oborowego z gospodarstwa PGR Ceceno- 
wo, zespół C’ćwcrvc» w pow. Słunsk, Srebrnym Krzyżem 
Zasługi oh. Marię Pikus z pow. Szczecinek 1 wielu Innych 
przodujących hodowców w Państwowych Gospodarstwach 
Rolnych, spółdzielniach produkcyjnych i chłopów indywidu
alnych.

O nieustającej trosce naszego Rządu o rozwój hodowli 
świadczą przede wszystkim ustawy o kontraktacji trzody 
chlewnej, ustawa o obowiązku dostawy zwierząt rzeźnych 
oraz o obowiązkowych dostawach mleka, które mają do
niosłe znaczenie dla całego rozwoju gospodarczego naszego 
kraju, w szczególności zaś dla wzrostu gospodarki hodo
wlanej.

Obowiązkiem wsi jest wyżywić 
klasę robotnicza

, Zwiększając produkcję stall, traktorów, maszyn, narzę
dzi rolniczych, nawozów sztucznych i środków ochrony ro
ślin, państwo będzie mogło udzielać coraz wydatniejszej 
pomocy rolnictwu, aby zwiększyć Jego wytwórczość, pod
nosić wydajność i pomnażać dobrobyt ludności wiejskiej. 
Rozwój przemysłu, budowa nowych fabryk, szkół rolniczych 
i wyższych uczelni wymaga stałego powiększania ilości ro
botników, których znaczna część przychodzi ze wsi. co wy- 
maga powiększenia rezerw na wyżywienie coraz liczniej
szej ludności miejskiej. Tak więc chłop, zwiększając do
stawę żywności dla państwa, staje się w coraz większym 
stopniu współbi'downiczvm nasze-o, poteźnleiace^o z roku 
na rok przemysłu, staje się współbudownlczym siły swojej 
Ojczyzny.

Nasze zadania w planie 6-Ietnim
Województwo koszalińskie posiada duże obszary lalę 

1 pastwisk oraz gleby przeważnie lekkie, nadające się dn 
produkcji roślin pastewnych 1 okopowych oraz żyta, Jęcz
mienia i owsa. Mamy wiec odpowiednie warunki aby roz
wijać w naszym województwie hodowlę, która powinna 
sic stać u nas podstawową gałezla gosnodarkf rolnej. W tym 
kierunku zmierzają “cż założ.enm planu 6-letniego o ro
zwoju hodowli i dwuletniego planu rozwoju produkcji 
mięsa. Plan 6-lrtnl. malncv zorganizować ro-wól gospodarki 
I budowę podstaw socjalizmu, ma na celu podniesienie, 
wszystkich gałęzi życia gospodarczego w Polsce do ta
kiego poziomu, by zapewnić krajowi pełną stahillzaclę 
ekonomiczną, onartą na nmcnvch i niewzruszalnych funda
mentach socjalistycznych, rozbudowę środków produkcli, 
ogólne podniesienie stopy życiowej, a przez to utrwalenie 
niezależności gospodarczej i" politycznej, stanowiącej rękoj
mię niepodległości I pokoju.

Ustawa o 6-letnim planie rozwoju gospodarczego i budo-' 
wy podstaw socjalizmu, uchwalona przez Sejm Ustawodawczy 
w pukcle 44 w zakresie produkcji zwierzęcej postana
wia: ..zapewnić rozwój produkcji hodowlanej droga masowe
go wzrostu pogłowia, oraz podniesienia jego wydajności".

.....W okresie planu należy dążyć do racjonalizacji próJ 
dukcji roślinnej I zwierzęcej, uwzględniając w szczegól
ności celowe wykorzystanie warunków przyrodniczych oraz 
rozmieszczenia ośrodków spożycia 1 przetwórstwa *. W roz
dziale 4 ustawy, precyzującym plany produkcylne dla po
szczególnych województw, dla województwa koszalińskiego 
postawiono w zakresie produkcji rolnej następujące zadania:

„Osiągnąć wzrost produkcji rolniczej o 93 proc., w tym 
produkcji roślinnej o 72 proc., a zwierzęcej o 138 proc. 
Zlikwidować resztę odłogów, zwiększyć zbiory zbóż o 64 
proc., buraków cukrowych o 80 proc., nasion oleistych 
I włóknistych o przeszło 78 proc. Rozwinąć silnie gospodarkę 
hodowlaną, a w szczególności podnieść pogłowie bydła 
o 122 proc., trzody chlewnej o 127 proc. 1 owiec o 247 
proc.

Zwróćmy uwagę Jak wysokie w stosunku' do' plant! 
ogólnopolskiego są zadania ustalone dla województwa ko
szalińskiego. Plan wzrostu bydła w skal! krajowej wynos! 
49 proc., a dla województwa koszalińskiego 122 proc. Dla 
trzody chlewne) w skali krajowej 72 proc., zaś dla woje
wództwa koszalińskiego 127 proc. Dla owiec w skali 
kraiowei 134 nroc., natomiast dla województwa koszaliń
skiego 244 proc.

Widzimy więc, że województwo koszalińskie z uwagi na 
odpowiednie warunki stanowić będzie jedną z głównych 
baz hodowlanych. Na te dogodne warunki składa się 
przede wszystkim znaczna Ilość łąk I pastwisk, których 
obszar w stosunku do ziemi ornej stanowi 22 proc.

Plan wzrostu pogłowia we wszystkich rodzajach zwie
rząt. nie został jednak na terenie naszego województwa 
w 1952 r. wykonany, zwłaszcza na odcinku hodowli trzody 
chlewnej. Dla głębszego wniknięcia w powody tej svtuacjl 
zapoznajmy się z rozwojem hodowli w naszym wojewódz
twie cd 1945 r. do chw ili obecnej;

rok konie bydło trzoda owce

1945 23.000 44.014 28.850 18.908
1951 75.288 179.050 219.027 102.803
1952 75.352 199.459 305.214 126.230
1955 130.000 350.000 470.000 215.000

Widzimy więc stały wzrost pogłowia. Zawdzięczamy go 
słusznej polityce rządu, który stworzył niezwykle korzyst
ne warunki dla rozwoju hodowli przez odpowiedni układ 
cen. pomoc materialną przy zakupie materiału zarodowego 
I utrzymaniu stacji kopulacyjnych, ulgi w podatkach, 
w zależności ęd odstawy żywca I od zarejestrowanych ma
cior. premiowanie I zapewnienie pasz treściwych. Wzrost 
ten Jednak, jak Już zaznaczyliśmy Jest Jeszcze wciąż niedo
stateczny. ''

Uchwała Prezydium Wo’. 
RN zaleciła zarejestrowanie 
10.000 sztuk macior, założe
nie w tym roku 98 dalszych 

stacji kopulacyjnych. Dla zachęcenia rolników do utrzy
mania stacji kopulacyjnych, nagrodzonych zostanie około 
400 hodowców, utrzymujących stacje kopulacyjne. Plany 
gospodarcze w spółdzielniach produkcyjnych muszą być 
tak opracowane, aby na każde 100 ha gruntów, było co naj
mniej 5 macior. W każdym powiecie założone zostaną 
w spółdzielniach produkcyjnych po 1—2 chlewnie hodow
lane, które w przyszłości przekształcą się w chlewnie za
rodowe. W celu spopularyzowania osiągnięć na odcinku 
pogłowia z uwzględnieniem trzody chlewnej, w miesiącach 
lipcu, sierpniu i wrześniu zorganizowane były pokazy 
koni, bydła I trzody chlewnej, połączone z premiowaniem 
hodowców. Do końca br. zapisanych zostanie do ksiąg trzo
dy chlewnej zarodowej około 150 knurów j 500 macior tak. 
aby stan przy końcu roku wynosił 400 knurów 1 1.200 
macior.

W zakresie podniesienia stanu ilościowego I Jakościowego 
pogłowia bydła, założonych zostaje w 1952 roku 400 no
wych punktów kopulacyjnych buhalów w gospodarce chłop
skiej 1 spółdzielczej. Państwowe Gospodarstwa Rolne na
szego województwa wyprodukują w swych wychownlnląch 
300 szt. buhajów. Spółdzielnie produkcyjne " w oparciu 
o bydło zapisane do księgi pomocniczej, zakontraktują 
około 800 szt. cieląt. PGR y zakontraktują w gospodarce 
chłopskiej około 2.500 cieląt.

Bierzmy przykład z przodujących 
hodowców

Rozumiejąc" zadania Jakie stawia przed nami państwo na 
odcinku rozwoju hodowli, chłopi spółdzielcy, podobnie Jak 
pracownicy PGR, starają się uzyskać jak najwyższą produk
cie zwierząt i w dziedzinie tej osiągają szereg sukcesów; 
W ostatnim okresie wyrosło wielu nowych przodowników 
pracy—mistrzów hodowli, takich Jak: Michał Osto—chlew- 
mlstrz spółdzielni produkcyjnej z Chlebowa. Józef Perć —! 
chlcwmistrz z Gudowa, Stanisław Czarnlcki—chlewmistrz 
ze Swierczyna, Stefan Fajger—oborowy z Kalisza Pomor
skiego. Bronisław Stolarz z Udorpia, Szymon Podłużny 
z Modrzechnwa. Paweł Orłowski z żona z Nlezabyszewa, 
Jadwira Sobiesz z Tyehomia. Kazimierz Zbrzeżny z Nosibą- 
dów, Zofia Bojko z Mosina, Henryk Krasoń — przewodni
czący snóJdzielnl w Ostrowie.Walenty Sądaj z Dzikowa, 
Maria Budner ze Skrzatusza i wielu innych.

Również wielu rolników Indywidualnych' tizyskuJe "do 
skonałe wyniki. Należą do nich m. In.: ob. Jaroszowa 
z gminy Kluczewo, pow. Szczecinek, małorolna chłopka, 
która hoduje wzorowo przeszłef 40 owiec, ob. Antoni Siar- 
czyriskl z gromady Wolina i ob. Clelomskl z gromady 
Charnowo pow. Słupsk, wyróżniający się w hodowli bydła. 
Franciszek Mazur ' z Kiełpina, Tomasz Wojciechowski 
z Siemyśla. Władysław Siwak z Gościna w pow. Koln 
brzeg i inni.

Dotychczas nie umieliśmy Jednak’ wykorzystać osiągnięć 
łych i wielu Innych przodujących hodowców I spopulary
zować Ich doświadczeń. Niewątpliwie nasza koresponden
cyjna narada zorganizowana przez „Głos Koszaliński*’ 
i Wojewódzki Komitet Frontu Narodowego przyczyni się 
do upowszechnienia najlepszych metod pracy, dzięki sze
rokiej wymianie doświadczeń, a dzięki udziałowi w niej 
bardzo szerokiego ogółu rolników przyczyni się do lepszego 
zrozumienia zadań jakie stawia przed nami na tym odcinku 
nasz Rząd i Partia i pomoże w ich wykonaniu.

Towarzysze! Obywatele!
Jakkolwiek. Jak to |uż wspomniałem wy?ej, stan pogłowia 

zwierząt u nas wzrasta, to jednak w stosunku do zadań sta
wianych w trzecim roku planu 6-letniego Jest on niedosta
teczny. Poważny wzrost pogłowia trzody chlewnej I owiec 
w latach 1951 — 52 wyraźnie dowodzi, że Istnieją duże 
możliwości n'e tylko wykonania ale i przekroczenia wskaźni
ków planu 6-letnlego. Szczególnie wzrost pogłowia bydła 
postępuje zbyt wolno I ten fakt wskazuje na konieczność 
szeroklcl mobilizacji mas chłopskich do zwiększenia przy
chówku, do wychowu jałowizny.

Rozwińmy szerzej hodowlę 
w spółdzielniach produkcyjnych

"Analiza rozwoju trzody chlewnej wskazufe na konieczność 
rozszerzenia tej gałęzi hodowli V’ snółdzielnlach produkcyj
nych. Trzeba dotrzeć do każdej spółdzielni I wskazać możli
wości zwiększenia ilości trzody, wskazać potrzebę realizacji 
uchwały Rządu w sprawie rozwoju hodowli w spółdzielniach 
produkcyjnych, przeanalizować z zarządami spółdzielń całą 
uchwałę, zastanowić się nad każdym punktem 1 rozpracować 
sposoby Ich wykonania.

Należy bezwzględnie szerzej popularyzować i pomagać 
spółdzielcom w zakładaniu owczarń jako Jednego z intratnych 
źródeł dochodu.

Najmniej doceniana w spółdzielniach produkcyjnych Jest 
hodowla drobiu. A przecież każda spółdzielnia produkcyjna 
posiada warunki chowu drobiu w większe) ilości, względnie 
może Je przygotować bez dużego wkładu kosztów, sposobem 
gospodarczym.

Korzystajmy z doświadczeń 
radzieckich

Na terenie naszego województwa hodowcy zwfąsrtza w 
gospodarstwach socjalistycznych idą za przykładem hodow
ców radzieckich, stawiają pierwsze, nieśmiałe Jeszcze kroki 
na polu racjonalizatorstwa hodowli. Np. w powiecie koł> 
brzeskim, w zespole PGR Myślino w gospodarstwie Karkowo, 
zootechnik ob. Gwoździk wprowadził karmienie pastwiskowe 
t ~odv chlewnej zielonkami motylkowymi I zastosował w chla 
wnl zarodowei wybiegi, dzięki czemu w ciągu Jednego roku 
zlikwidował lałowość macior, zwiększył potrójnie Ilość mio
tów i usunął „charłactwo". - • “

ICląjz dalszy na 4.strJ

W planie G^letnim

Wojew. koszalińskie staje się potężną bazą hodowlaną
Z honorem wykonamy zadania nakreślone programem Frontu Narodowego

Referat Kierownika Wydziału Rolnego KW PZPR tow. Jana Błażejewskiego 
na Wojewódzką Naradę Korespondencyjną w sprawie rozwoju hodowli



Referat Kierownika Wydziału Rolnego KW PZPR tow. Jana Błażejewskiego 
na Wojewódzką Naradę Korespondencyjną w sprawie rozwoju hodowli
> Dokończenie z 3 str.
/ W powiecie Białogard w zespole PGR Łęgi brygadier ow
czarni Jan Sikora, przez stosowanie podwójnego krycia i na
leżytego żywienia znacznie powiększył ilość i liczebność wy- 
Ikoceń v swojej owczarni. Poza tym zwiększył wydajność 

.^strzyżną owiec i podwyższył poważnie jakość pogłowia.

' Zadania służby weterynaryjnej
/

' Jednym z warunków dalszego potężnego rozwoju hodowli 
Jest dobrze zorganizowana i sprawnie działająca służba we
terynaryjna. Obecnie mamy Już 39 lecznic czynnych i 2 w 
trakcie uruchomienia. Lekarzy wet. lecznicowych mamy 39, 
^11-tu techników weterynaryjnych z -.kończonym Liceum We
terynaryjnym, 48 sanitariuszy wet. 1 ponacl 1000 przeszkolo
nych gromadzkich przodowników weterynaryjnych. Poza 
tym personelem zatrudnionym w lecznictwie Jest 12-tu po
wiatowych lekarzy wet., których głównym zadaniem jest 
poza kierownictwem służbą wet. w powiecie 1 nadzorem nad 
nią, zwalczanie chorób zwierzęcych. Stan zaopatrzenia lecz
nic i Ref. Wet. w leki i sprzęt weterynaryjny uległ znacznej 
poprawie.

Zasadnicze zadania służby weterynaryjnej to: 
zapobieganie chorobom (profilaktyka), zwalczanie zaraźli

wych chorób zwierzęcych objętych obowiązkiem zgłoszenia; 
zwalczanie chorób hodowlanych: gruźlica, brucelloza, i paso
żytniczych; lecznictwo.

Śmielej wysuwać kobiety 
na kierownicze stanowiska 
w brygadach hodowlanych

Chclałbym podkreślić olbrzymią rolę. Jaką mają do ode
brania w rozwoju hodowli kobiety — członkinie spółdzielń 
produkcyjnych, pracownice PGR i żony Indywidualnych rol
ników.

Na pierwszym Wszechzwlązkowym Zjeździe Kołchoźników 
s— Szturmowców w 1933 r. Towarzysz Stalin mówił tak: 
,.Kwestia kobieca w kołchozach to kwestia doniosła. Wiem, 
że wielu z nas nie docenia kobiet i nawet pokpiwa z nich. 
Ale jest to błąd, towarzysze, poważny błąd. Chodzi tu nie 
tylko o to, że kobiety stanowią połowę ludności. Chodzi 
przede wszystkim o to, że ruch kołchozowy wysunął na sta
nowiska kierownicze cały szereg wybitnych 1 zdolnych ko
biet. Spójrzcie na Zjazd, na jego skład osobowy, a zobaczycie, 
że kobiety dawno Już wyszły z zacofania i stanęły w pierw
szych szeregach. Kobiety w kołchozach to wielka siła. Cho
wać tę siłę pod kocem, to znaczy popełnić przestępstwo. Nasz 
obowiązek polega na tym, żebv w- kołchozach wysuwać ko
biety naprzód 1 uruchamiać te siły".

Jakże aktualne są wskazania Towarzysza Stalina dla na
szych PGR, spółdzielń produkcyjnych 1 gromad indywidual
nych. Nasz aktyw kierowniczy, partyjny i gospodarczy lęka 
się bowiem często wysuwać kobiety na odpowiedzialne sta
nowiska. Wskazania' Towarzysza Stalina winny dokładnie 
przyswoić sobie nasze organizacje partyjne i kierownictwa 
poszczególnych PGR oraz zarządy spółdzielń produkcyjnych, 
by śmiało kierować kobiety na wszystkie odcinki pracy w 
hodowli 1 systematycznie pomagać im w podnoszeniu ich kwa 
ilflkacjl zawodowych. Praca kobiet, które Jak wiemy mają 
często o wiele więcej zamiłowania do tej gałęzi produkcji roi 
nej, da niewątpliwie dobre wyniki, tak Jak to widzimy zre
sztą na szeregu przykładach.

Podstawą rozwoju hodowli 
jest odpowiednia baza paszowa
Aby zapew-nić stały planowy wzrost pogłowia inwentarza 

żywego, konieczne jest zagwarantowanie odpowiedniej bazy 
paszowej. Łąki nasze i pastwiska są w dużym stopniu za
niedbane, wiele z nich wymaga zmeliorowania.

Odpowiednie zabiegi melioracyjne znacznie powiększą ba
zę paszową. Mimo, że w naszym województwie prowadzi się 
obecnie poważne prace melioracyjne, to jednak w stosunku 
do potrzeb obecny ich rozmiar jest Jeszcze niedostateczny. 
Wiele jednak można zrobić we własnym zakresie. Można np. 
systemem szarwarkowym oczyszczać i pogłębiać rowy, czy
ścić przepusty Itp., a powszechna mobilizacja wsi do tych 
prac da wspaniałe rezultaty.

Zapomjna się także często o innych zabiegach istotnych’ 
dla podniesienia wydajności łąk i pastwisk, Jak uprawa me
chaniczna, pielęgnacja, nawożenie, podstewy traw Itp.

Nie wszyscy rolnicy Jednak, rozumieją 1 odczuwają po
trzebę poprawienia swoich łąk f pastwisk, zaś Państwowa 
Służba Rolna jeszcze zbyt mało wykazuje inicjatywy i ener
gii, aby przekonać rolników i uświadomić ich o celowości 
1 znaczeniu tych zabiegów dla hodowli.

Ważnym czynnikiem zwiększenia bazy paszowej Jest upra
wa poplonów i konserwowanie pasz. Poplony są Jednak u 
nas siane bardzo rzadko. Jako przykład dla wsi winno się 
więc wprowadzać poplony we wszystkich PGR-ach 1 w spół
dzielniach produkcyjnych.

Jakkolwiek we wsiach naszego województwa znajduje się 
dużo silosów, to jednak w większości nie są one wykorzysta
ne. Jedynie chłopi w niektórych powiatach jak np. w człu- 
chowskim i kołobrzeskim stosują konserwowanie pasz przez 
silosowanie Ich. Wskutek tego niedoceniania silosów duża 
Ilość liści buraczanych 1 lnnyćh zielonek, których nie można 
w stanie naturalnym przechować bez utraty ich wartości, 
niszczeje, albo jest używana bezplanowo w tym czasie, kiedy 
jest wiele innych pasz do skarmiania. Należy więc zwrócić 
uwagę na ten sposób konserwowania pasz Jako najbardziej 
ekonomiczny.

Również siano niejednokrotnie Jest sprzątane w nieodpo
wiednim terminie, już po okwltnlęclu traw, co znacznie zmnlei 
sza Jego wartość odżywczą. Trzeba pamiętać, że najbardziej 
wartościowe siano zbiera się w czasie kwitnięcia roślin. Prze 
ważnie też siano jest suszone na pokosach, bez użyca kozłów 
i żerdzi, co powoduje duże straty.

Niedoceniana również jes * nas uprawa okopowych Jak 
buraków, brukwi i marchwi. Rolnicy przeznaczają zbyt ma
ło ziemi pod uprawę tych roślin, zmniejszając w ten sposób 
swoją bazę paszową. Niedbała uprawa tych roślin i brak 
pielęgnacji wpływa na zmniejszenie się plonów. Niewątpli
wie uprawa tych roślin wymaga większego nakładu pracy, 
co Jednak opłaca się wielokrotnie.

W szukaniu nowych dróg powiększania bazy paszowej 
oraz podnoszenie hodowli stosujmy szerzej 1 śmlele| dośwlad 
czenla naukowe Związku Radzieckiego 1 Jego wspaniałe 
osiągnięcia w tej dziedzinie. Śmielej 1 szerzej wprowadzajmy 
takie wypróbowane Już metody Jak np. zimny wychów cie
ląt, normowanie pasz w zależńęścl cd wydajności mlecznej 

bydła, drożdżowanie pasz dla trzody chlewnej, wychów pro
siąt itp.

Drugim czynnikiem mającym duże znaczenie dla hodowli 
to odpowiednie, higieniczne pomieszczenia. Także i w tej 
dziedzinie powinniśmy Jak najszerzej korzystać z doświad
czeń Związku Radzieckiego, gdzie wypracowano już odpo
wiednie wzory budynków inwentarskich. Pierwsze nasze na 
tym polu doświadczenia wypadły pomyślnie. Zdały egzamin 
również metody hodowlane, z których wiele wprowadziliśmy 
już na szeroką skalę — Jak np. zimny wjfchów cieląt. Jako 
dowód może służyć doświadczenie zimnego wychowu cieląt 
w PGR Rzepowo. Chowane tą metodą cielęta w pierwszych 
tygodniach życia miały po 41 — 45 kg. przyrostu, podczas 
gdy cielęta chowane w oborze dały przyrostu tylko 31 — 31 
kg.

Metodą taniego wychowu trzody chlewnej w szałasach’, 
wprowadzona również na wzór Związku Radzieckiego, w go
spodarstwach PGR OZ Koszalin 1 w tuczamlach Ekspozytury 
Centrali Mięsnej w Ustce 1 Bystrznle dała również pozy
tywne wyniki. Przyrosty były takie same jak w tuczamlach 
stałych, natomiast procent zachorowań na grypę znacznie 
się zmniejszył. Obecnie Centrala Mięsna prowadzić będzie 
szałasowy wychów i tucz obejmujący około 3000 sztuko- 
miejsc. Opierając się na tych doświadczeniach, będzie możną 
bez uciekania się do olbrzymich nakładów Inwestycyjnych 
rozszerzyć znacznie pojemność chlewni, co pozwoli nam 
zwiększyć w krótkim czasie pogłowie trzody chlewnej w tych 
PGR i spółdzielniach produkcyjnych, gdzie nie ma odpo
wiednich budynków stałych.

Zastosowano również w naszym województwie metodę 
Sztucznego zapładniania krów. Stacja sztucznej insenlzacji 
w PGR Krosino niedawno przeniesiona do Starogardu, prze
prowadza sztuczne zapładnianle krów nie tylko w majątkach 
PGR, ale 1 w spółdzielniach produkcyjnych oraz w gospo
darstwach indywidualnych. Dotychczasowe wyniki świadczą, 
że przychówek uzyskany na tej drodze Jest wysokiej jakości 
hodowlanej 1 użytkowej. Metoda ta pozwala ponadto na 
szybkie 1 radykalne likwidowanie różnych chorób u bydła 
jak brucellozy, rzęsistka bydlęcego, niepłodności itp.

Jak będziemy realizować
* nasze zadania

Towarzysze! Obywatele!
Odbyte niedawno Plenum Komltefu Wojewódzkiego naszej 

Partii nakreśliło szereg zadań dla Państwowych Gospodarstw 
Rolnych naszego województwa, których wykonanie przyczy
ni sle do podniesienia produkcll rolnej i hodowlanej. Zada
nia te są aktualne nie tylko dla PGR ale 1 dla spółdzielń 
produkcyjnych, których liczba zwiększa się stale 1 które 
odgrywają coraz większa rolę w zaopatrzeniu rynku 1 dosta
wie surowców rolniczych dla przemysłu.

Zastanówmy się więc Jakie są warunki, które umożliwiają 
nam najlepsze wykonywanie tych zadań.

Kadry
Towarzysz Stalin mówił: ,,Kadry decydują o wszystkim", 

,.Należy uznać za pewnik, że im większy jest poziom poli
tyczny i uświadomienie marksistowsko-leninowskie pracowni, 
ków Jakiejkolwiek dziedziny pracy państwowej I partyjnej, 
tym wyższy jest poziom samej pracy, tym bardziej jest ona 
owocna, tym większe są wyniki pracy".

W dziedzinie hodowli człowiek, odgrywa zasadniczą rolę 
j dlatego szczególny nacisk musimy położyć ną Ideologicz
ne i fachowe szkolenie personelu zatrudnionego w hodowli..

Wprowadzić zasadę, że praca w hodowli musi być ściśle 
normowana i kontrolowana. Śmiało kierować kobiety do 
pracy przy inwentarzu. W każdym większym ośrodku ho- 
dowalnym należy zorganizować stale szkolenie hodowców 
opierając się na przykładach I wzorach osiągnięć przodują
cych hodowców radzieckich. Rozszerzać 1 popularyzować w 
terenie osiągnięcia przodujących hodowców* i brygadzistów 
hodowlanych oraz otoczyć ich należytą opieką. Za przykładne 
wykonyw inle zadań wysuwać do odznaczeń państwowych, 
premiować itp.

Olbrzymie zadanie mają' tu dó spełnienia nasze organi
zacje partyjne w PGR-ach 1 spółdzielniach produkcyjnych, 
których obowiązkiem Jest nie tylko politycznie mobilizować 
załogę do wykonania zadań gospodarczych, ale 1 konkretnie 
pomagać kierownictwu PGR czy zarządowi spółdzielni pro
dukcyjnej w usuwaniu przeszkód, w pokonywaniu trudności, 
w rozwiązywaniu najtrudniejszych problemów.

Pomieszczenia dla inwentarza
Wobec stałego wzrostu pogłowia zagadnienie przygoto

wania właściwych pomieszczeń nabiera specjalnego znacze
nia. Plany kapitalnych remontów 1 budowy nowych budyn
ków dla inwentarza żywego musimy ściśle powiązać z plana
mi wzrostu pogłowia. Uprościć zawiły dotąd system doku
mentacji oraz przejść w szerszym zakresie na budownictwo 
sposobem gospodarczym z zastosowaniem materiałów miej
scowych.

Budować nowe budynki tylko tam, gdzie nie ma żadnych 
warunków na przebudowę lub przystosowanie już istnieją
cych budynków do potrzeb hodowlanych. Przy remontach 
1 przebudowach zwrócić szczególną iiwagę aby nowe po
mieszczenia posiadały najlepsze warunki higieniczne. Zwró
cić większą uwagę, aby czysta i świeża woda była dostarcza
na w odpowiednich ilościach wprost do zabudowań inwentar
skich i ną pastwiska.

Bilans paszowy i żywienie
Najsilniejsza baza paszowa nie zapewni nam wyżywienia 

Inwentarza żywego bez racjonalnej planowej gospodarki pa
szowej. Racjonalne i celowe skarmianie pasz Zapewni nam 
opłacalność hodowli i zmniejszy koszta produkcji. W tym 
celu hodowca musi w poszczególnych okresach roku zrobić 
dokładny bilans paszowy. Hodowca 1 każda brygada hodowla 
na musi być zaznajomiona z normami żywienia dla poszcze
gólnych rodzajów zwierząt.

Zasada racjonalnej, planowej i oszczędnej gospodarki pa
szowej musi być szczególnie rygorystycznie przestrzegana 
w tym roku, kiedy na skutek niepomyślnych warunków atmo- 
sferycznych mamy pewne niedobory w zapasach pasz. Trze
ba nie tylko ściśle przestrzegać norm przewidzianych dla po
szczególnych zwierząt, opracowanych na podstawie bilansu 
paszowego, ąle | dopilnować, aby ani Jeden ziemniak czy bu
rak, abv żadna garść siana nie zmarnowały się. Niestety 
często jeszcze, na skutek niedbalstwa przy karmieniu lnweń- 

tarza, wiele cennej paszy wyrzuca się poza koryto czy draJ 
binkę, na ściółkę. Tego rodzaju marnotrawstwo musi być 
ostro napiętnowane i karane.

Pielęgnacja i profilaktyka
Dobra pielęgnacja 1 profilaktyka odgrywa poważną’ rolę 

w produktywności zwierząt hodowlanych i ma decydujmy 
wpływ na zmniejszenie upadków.

W tym celu należy:
dbać o czystość pomieszczeń, koryt I naczyń do zadawani.i 

pasz. Dla ochrony przed chorobami zakaźnymi należy ściśle 
przestrzegać zarządzenia 1 przepisy sanitarne, a w szczegól
ności: nie wpuszczać do budynków inwentarskich osób po
stronnych, a u wejścia umieścić szmaty dezynfekcyjne. Trze- 
ba również szczególnie w okresie zimowym organizować od
czyty 1 pogadanki na temat higieny i pielęgnacji zwierząt , 
gospodarskich.

Troska o przychówek
Otrzymanie dobrego przychówku wiąże się ściśle z wła

ściwym doborem rozpłodnika 1 matki. Również sposób ży- 
Wlenia rozpłodników, matek ciężarnych i karmiących — de^ 
cyduje o Jakości przychówku.

Ważnym czynnikiem Jest również karmienie i odpowiednik 
żywienie osesków 1 młodzieży. W tym celu musimy: zaproś 
wadzić dokładną ewidencję pokryć, ocleleń, oproszeń 1 wyJ 
kotó\tf. Szczególną opieką otoczyć rozpłodniki, matki clę-' 
żafrie I karmiące przez właściwe żywienie 1 zapewnienia 
najlepszych warunków w pomieszczeniach.

Dokarmiać prosięta przy maciorach i zapewnić cielętom 
odpowiednie do wagi I wieku normy mleka pełnego. Stos* 
wać powszechnie system zimnego wychowu cieląt, zapewnić 
wybiegi dla matek i przychówku, szczególnie prosiąt.

Plany produkcyjne i kontrola 
ich wykonania

Zasadniczym elementem gospodarki socjalistycznej Jest —’ 
planowanie. Każdy PGR, każda spółdzielnia produkcyjna 
posiada swój plan produkcyjny — roczny — podzielony na 
kwartały 1 miesiące danego roku. Wykonanie tego planu 
jest nie tylko obowiązkiem, ale i punktem honoru każdego 
pracownika PGR, czy członka spółdzielni produkcyjnej. Pia
ny te muszą być więc im znane 1 przydzielone konkretne 
zadania ną konkretnych, ściśle ustalonych odcinkach. Jest to 
szczególnie ważne i bodaj najłatwiejsze do wprowadzenia 
w hodowli, gdzie kontrola wykonywania zadań produkcyj
nych może być przeprowadzana niemal codziennie.

Hodowca Indywidualny także nie może pozostać poza piat 
nem państwowym. Musi on również wciągnąć się w ogólno
narodowy plan gospodarczy. Rząd Polski Ludowej przych* 
dzi tu z pomocą przez szeroko zakrojona akcję kontraktacji. 
Aby nałożone zadania wykonać — musimy spopularyzować 
w gromadach akcję kontraktacji 1 planowych dostaw 1 wcią
gnąć do tej pracy najlepszy aktyw partyjny, samopomocowy, 
kobiecy 1 młodzieżowy.

Socjalistyczne współzawodnictwo 
pracy

Aby wykonać postawione zadania, trzeba przeprowadzić 
pełną mobilizację wszystkich pracowników PGR, wszystkich 
spółdzielców, wszystkich chłopów, przede wszystkm poprzez 
masowe współzawodnictwo pracy.

We współzawodnictwie muszą uczestniczyć w większym 
niż dotychczas stopniu brygady hodowlane w PGR-ach 1 spół 
dzlelniach produkcyjnych. Szeroka wymiana doświadczeń w 
toku przeprowadzania wspólnych narad produkcyjnych, przy 
cz/nl sle do upowszechnienia najlepszych, wypróbowanych 
metod, a w efekcie ostatecznym wpłynie na dalszy stały 
wzrost produkcji hodowlanej. Zadanie to ma spełnić również 
nasza korespondencyjna narada, którą otwieramy na lamach 
,,Głosu Koszalińskiego"..,a która zapoczątkuje szeroką wy
mianę doświadczeń w przyszłości 1 przyczyni się do upow
szechnienia współzawodnictwa. Przodujące ośrodki hodowla 
ne w PGR-ach muszą stać się szkolą dla hodowców indy
widualnych f spółdzielń produkcyjnych. Czołowi brygadzi
ści hodowlani PGR, nie mogą zasklepiać się na swoim cia
snym podwórku, lecz powinni wyjść do gromad, udzielić 
Instruktażu i pomocy fachowej swoim najbliższym sąsiadom 
— spółdzlelnipm produkcyjnym.

Nasz wspólny wysiłek, nasza wspólna praca spowoduje, ża 
hodowla w naszym województwie będzie się podnosić, a na
łożone na poszczególne gromady, spółdzielnie produkcyjne 1 
PGR-y plany produkcyjne zostaną wykonane 1 przekroczone. 
Musimy zdawać sobie również sprawę, że podniesienie pro
dukcji-mleka 1 mięsa i realizacja planów obowiązkowych 
dostaw usunie spekulację | odblerze wrogom klasowym — 
atut leli wrogiej propagandy. Wróg Jednak nie poddaje się 
bez walki. Będzie jeszcze tu i ówdzie przeszkadzał* i bru
ździł. Wierzymy jednak, że nasz przodujący aktyw, że każdy 
PGR-owiec. członek spółdzielni produkcyjnej i każdy uczci
wy chłop będzie piętnował 1 demaskował tych wszystkich, 
którzy przeszkadzają w rozwoju naszej gospodarki — 1 do
łoży starań, by z dnia na dzień wzrastała hodowla.

Jesteśmy pewni, że rozpoczynająca się dziś ną łamach’ 
..Głosu Koszalińskiego" korespondencyjna narada w sprawie 
rozwoju hodowli jeszcze bardziej zmobilizuje robotników 
spółdzielców, chłopów Indywidualnych do walki o nieustanny 
wzrost pogłowia i podniesienie produkcji hodowlanej — o 
wykonahie i przekroczenie zadań nakreślonych w. plan'e 
6-letnlm.

Niech żyją przodujący hodowcy — województwa koszaliń- 
skiego!

Niech żyje I rozkwita nasza Ojczyzna — Polska Ludowa!
Niech żyje Polska Zjednoczona Partia Robotnicza — 1 jej 

przewodniczący Towarzysz Bolesław Bierut!
Niech żyje I zacieśnia się przyjaźń narodu polskiego z na

rodami Związku Radziecklen-o!
Niech żyje przyjaciel narodu polskiego — Wielki Józef 

Stalin!



W wadze lekkośrednlej po 
nieczystej walce Gniech uległ 
na punkty Żurawskiemu.

W średniej Planutis wygrał 
z Nowakiem. Silniejszy flzycz 
nie Nowak nie mógł przeła
mać gardy dobrze punktujące
go Planutlsa 1 w rezultacie 
przegrał wysoko.

W wadze półciężkiej Koro- 
lewlcz przegrał z renomowa
nym Krupińskim. Wrocławia
nin nie pokazał Jednak dobre
go boksu. Stawiający pierw
sze kroki na ringu Korolewicz 
przez dwie rundy bronił się 
skutecznie przed atakami prze 
clwnika i dopiero w trzeciej 
rundzie zaznaczyła się wyra
źna przewaga Krupińskiego.

W ostatnie| walce dnia Al 
brecht już w pierwszej run
dzie wygrał przez dyskwalifi
kację Lewickiego. Ten ostatni 
od samego początku walczył 
nieczysto, atakując głową i 
trzymając przeciwnika.

Oba zespoły wystąpiły w 
mocno osłabionych składach. 
W reprezentacji Wrocławia 
zabrakło Kasperczaka 1 Łako
mego, zaś w drużynie gospoda 
rzy nie wystąpili Rozplerskl 1 
Łysiak przebywający na obo
zie kondycyjnym przed me
czem z Finlandią, ani Kozłow
ski 1 Żurawlcz.

Na punkty sędziowali: Szcze 
pan z Wrocławia, Półtorak z 
Koszalina oraz Leżohubskl z 
Bydgoszczy.

Niewesołe miny mieli mi
łośnicy naszego ptęśclarstwa 
opuszczając salę po między- 
okręgowym meczu Koszalin— 
Wrocław. Mimo zwycięstwa 
reprezentacji województwa 
koszalińskiego w stosunku 
12:6 poziom spotkania nie za 
dowolił bowiem nawet nąi 
mniej wybrednych zwolenni
ków tego sportu.

Większość walk rzypomina 
ła z powodzeniem zapasy, to
też sędzia ringowy ob. Kos
mowski z Poznania udzielił 
ogółem aż 23 upomnień za 
nieczystą walkę. Dodajmy do 
tego dwie dyskwalifikacje, 
Jedno poddanie oraz Jedno 
przerwanie spotkania z powo
du zarwania się ringu, a ot
rzymamy niezbyt pochlebny 
obraz tego co się działo na 
meczu.

Z ogólnej szarzyzny Jaką 
oglądaliśmy podczas tego spot

O przełom w naszym ruchu sportowym
Z Ogólnopolskiej Parady Aktywu Sportowego

Scl dopomóc w ostatecznym 
rozpoznaniu terenu pod wzglę 
dem stanu organizacyjnego 
Zrzeszenia oraz kierunku roz
woju LZS-ów a także perspek 
tyw na przyszłość.

Równolegle do akcji spra
wozdawczo — wyborczej zo
stanie przeprowadzona nowa 
dokumentacja Zrzeszenia. Zo
staną wprowadzone takie do
kumenty, Jak książka finanso
wa, kronika LZS, deklaracja 
zbiorowa, arkusze rejestracyj
ne oraz nowe legitymacje 
członkowskie. Celem pogłę
bienia więzi członków ze Zrze 
szenlem zostanie od dnia 1-go 
stycznia. 1953 roku prowadzo 
ne pobieranie składek człon
kowskich. Na każdym zebra
niu wyborczym w LZS-ath bę 
dzie ta sprawa omawiana ze 
szczególnym zwróceniem uwa 
gi na jej poważne znaczenie 
wychowawcze.

Antoni Grzech 
p. o. Sekretarz Rady 

Wojewódzkiej Zrzeszenia LZS

W ringu i poza ringiem
MIGAWKI Z MECZU BOK-

SERSKIEGO 
KOSZALIN — WROCŁAW

Na początek o organizacji. 
Krótko — była zła. Organiza
torzy spotkania nie potrafili na 
wet zapewnić przedstawicielom 
prasy odpowiedniego miejsca 
do pracy. Przypominamy, że 
dziennikarze nie przychodzą na 
zawody jako kibice, ale jako 
sprawozdawcy i dlatego należy 
im zapewnić odpowiednie wa
runki pracy. O tej zasadzie pa 
mięta się wszędzie, należałoby 
więc, aby pamiętali o niej rów 
nleż i działacze koszalińscy.* * *

Koszalińscy zwolennicy bok- 
su byli mocno rozczarwanl, gdy 
w czasie prezentacji drużyn 
nie dostrzegli wśród wrocła
wian mistrza Europy, Kasper
czaka. Okazało się, że popular 
ny ten bokser nie mógł wziąć 
udziału w spotkaniu z powodu 
kontuzji obu rąk.

★ * *
Ciekawy wypadek zdarzył 

się podczas walki w wadze 
pólśfedniej. Pod naporem wal
czących zawodników pękły lin
ki przytrzymujące wiązania rin
gu i cała konstrukcja znalazła, 
się na podłodze. Zgodnie z re
gulaminem walkę przerwano i 
ogłoszono jako nieodbytą. Pro
testy publiczności przeciwko tej 
decyzji sędziów były więc nieu 
zasadnione. Zwolennicy boksu— 
pamiętajcie, że dobry kibic po 
winien znać się na przepisach,* * *

Paweł Szydło, popularny trS 
ner bokserski pełnił obowiązki 
sekundanta 10-ki koszalińskiej. 
Swymi obowiązkami był tak mo 
cno przejęty, że za pomocą ner 
wowych gestów i głośnych o- 
krzyków pomagał przez cale 
spotkanie swoim pupilkom. Go
rzej, że ta „pomoc" przekracza 
ła zbyt często dozwolone prze
pisami ramy.* * *

Mecz, mimo, iż nie stał na 
wysokim poziomie, był cieka
wy i emocjonujący. Spragnie
ni widoku zawodów bokser
skich kil ice koszalińscy szczel
nie zapełnili salę i gorąco rea
gowali na to, co się działo na 
ringu. W rozmowach pomeczo- 
wych dominowało pytanie — 
kiedy znowu będziemy mogli o- 
glądać podobne zawody w na
szym mieście.

Sądzimy, że Sekcja Bokser
ska WKKF odpowie na to py
tanie organizowaniem systerna- 

1 tycznie w ciągu całego sezonu 
i imprez pięściarskich, (a c)

Przy dużym zainteresowaniu publicz
ności rozpoczął się w piętek 2« bm. 
na sztucznym lodowisku w Katowi
cach Międzynarodowy Turnie! llokejo 
wy z udziałem zsspolu NID — BSG 
Frankenhausen oraz trzech druZyn 
polskich: CWKS, Górnika 1 Koleju- 
zza.

Uroczystego otwarcia turnieju doko. 
hal przewodniczący WKKF — Stachoń.

W Imieniu drużyny Frenkephausea 
kierownik Pflanz. witając sportowców 
polskich podkreślił. że przyjaśń mię
dzy narodami niemieckim i polskim 
jest nierozerwalna.

Przy nieustannie padającym deszczu 
rozegrany został pierwszy mecz tur
nieju miądzy Górnikiem a Kolejarzem, 
zakończony zasłużonym zwycięstwem 
Górnika 4:0 (2:0. 2:0, 0:0).

Drugi* epotkanf* między mistrzem 
Polski CWKS i drużyną NRD — Frań, 
kenhausen zakończyło sie wynikiem 
remisowym 3:3 (0:2, 1:!, 2:0). Bramki 
j^obyli: dla soici ”

walni na terenach silnych 
sportowo, Jak Śląsk, Warsza
wa z zupełnym pominięciem 
okręgów słabszych Jak Biały
stok czy Rzeszów.

Kierownik Centralnej Po
radni Sportowo • Lekarskiej 
dr Zajączkowski podkreślił 
rolę naukowego podejścia do 
zagadnień kultury fizycznej. 
Dużo uwagi poświęcił opiece 
lekarskiej nad zawednlkami, 
wskazując na częsty objaw 
unikania badań lekarskich 
przez sportowców.

Sekretarz ZG ZMP—Nowo- 
cleri stwierdził m. in., że od
powiedzialność ZMP za stan 
sportu w naszym kraju powin
na znacznie wzrosnąć. ZMP 
prowadził niedostateczną pra
cę ideologiczną 1 wychowaw
czą wśród sportowców. Zbyt 
małe było również zaintereso
wanie sportem wśród młodzie
ży ZMP-owsklej. ZMP powi
nien bardziej doceniać rolę 
sportu Jako czynnika wycho
wawczego.

Mgr Pirożyński, przew, 
WKKF Kraków podkreślił m. 
In., że nowe formy pracy kół 
w postaci stałego współzawod 
nlctwa w zdobywaniu SPO da
ją dobre rezultaty. Dzięki te
mu woj. krakowskie wykona
ło do 1 listopada br. plan 
SPO w 98,7 proc.

Red. Strzelecki (Przegląd 
Sportowy) mówił o roli prasy 
w walce o przełom w sporcie. 
Podkreślił szkodliwy dotyęn- 
czas objaw tłumienia krytyki 
prasowej przez niektórych 
działaczy, którzy niedostatecz 
nie rozumieli rolę i zadania 
prasy sportowe| w budowaniu 
soclallstycznej kultury flzycz 
nej.

Ob. Czarnecki t WKKF 
Olsztyn podkreślił słabą współ 
pracę zrzeszeń sportowych ze 
związkami zawodowymi i Ko
mitetami Kultury. Fizycznej^

kania wyróżnić można Jedynie 
walkę Góreckiego (Koszalin) 
z Kajmanem (Wrocław) w wa 
dze piórkowej. Pojedynek 
ten stal na niezłym poziomie, 
chociaż i tutaj nie obyło się 
bez upomnień spowodowa
nych trzymaniem 1 biciem w 
kark przeciwnika.

W obu drużynach trudno 
kogoś wyróżnić, gdyż wszy
scy bez- wyjątku walczyli 
znacznie poniżej swych możli 
woścl.

Przebieg walk (na pierw
szym miejscu gospodarze): 
w wadze muszej—Dydasz po 
nieciekawej 1 słabej walce 
przegrał na punkty z Niewia
domskim, będąc dwa razy na 
deskach ringu.

W koguciej — Wiśniewski 
wygrał przez poddanie się w 
3 rundzie Grabaja, Po pierw
szej rundzie wyrównanej, w 
drugiej GrabaJ uzysku te lek- 

• ką przewagę. Z początkiem 3 
rundy Wiśniewski idzie do 
ataku 1 zbiera liczne punkty. 
Pod koniec rundy GrabaJ ot
rzymuje silny cios, po którym 
pada na ring, a następnie 
poddaje się.

W wadze piórkowej Gó
recki wygrał minimalnie na 
punkty z Hajmanem.

W lekkiej Konarzewski zwy 
ciężył przez dyskwalifikację 
Kosżałkowskiego w 2 rundzie. 
W lekkopółśredniej Kosicki 
nieprzekonywująco wygrał na 
punkty z Walaskiem. Była to 
Jedna z lepszych walk tego 
spotkania. Walka w wadze 
półśredniej została przerwana 
Już w plerwsze| minucie z po
wodu zarwania się ringu. Wal 
kę tą uznano za nieodbytą.

działacze sportowi omawiali 
zagadnienia związane z popra
wieniem stylu pracy t podnie 
slenlem rozwoju kultury fi
zycznej na wyższy poziom.

Przewodniczący WKKF 
Wrocław — ob. Karst wskazał 
na zły dobór działaczy sporto 
wych 1 brak autorytetu Komi
tetów KF w terenie. Wielu 
działaczy społecznych wycofa, 
ło się z pracy sportowej w wy 
nlku biurokratycznego stylu 
pracy w WKKF 1 PKKF. 
Mówca wskazał również na 
fakt, że Zrzeszenia Sportowe 
pracują w oderwaniu od 
swoich instancji związkowych. 
Niedostateczne Jest wykorzy
stanie instruktorów j trene
rów.

Red. Skotnicki (sekcja bok
su WKKF — Gdańsk) przyto
czył kilka przykładów słabej 
pracy kół sportowych (np. 
przy Stoczni Gdańskiej). Przy 
czyną tego Jest brak pracy 
wychowawczo - politycznej 
oraz małe zainteresowanie ko
łem Sfwrtowym ze strony 
podstawowej organizacji par
tyjnej, rady zakładowej i 
ZMP. Mówca wskazał rów
nież na stały odpływ działaczy 
społecznych, zniechęconych 
w wielu wypadkach bierną ro
lą w pracy sportowej.

Przewodniczący sekcji pły
wackiej GKKF — ob. Gruda 
mówił o brakach w pracy ak
tywu społecznego, który w 
wielu wypadkach przejął styl 
pracy dawnych działaczy 
związków sportowych. Pod
kreślił on konieczność szkole
nia nowych działaczy oraz 
zwiększenia pracy wychowaw 
czej w zrzeszeniach i kołach 
sportowych. Mówca skrytyko
wał również plany inwestycyj
ne w budownictwie sporto- 
wym, które przewidują budo
wę nowych obiektów np. ply

Czy znasz sportowców 
radzieckich

W dzisiejszym numerze „Głosu Sportowca" zamieści
liśmy ostatnie trzy zdjęcia naszego konkursu „Czy znasz 
sportowców radzieckich". Uczestnicy konkursu winni wy
pełnić zamieszczony poniżej kupon konkursowy 1 prze
słać go do naszej redakcji z adnotacją „konkurs spor
towy". Termin nadsyłania odpowiedzi upływa z ostatnim 
dniem Miesiąca Pogłębienia Przyjaźni Polsko-Radziec
kiej. tj. 7 bm.

Zwycięzcy konkursu otrzymają nagrody w postaci 
cennych książek.

Po słabych walkach pięściarze Koszalina
zwyciężają Wrocław 12 : 6

Rozpoczęła się kampania
sprawozdawczo-wyborcza w LZS-ach
W okresie od 26 listopada 

do końca grudnia odbywać się 
będą w naszym województwie 
wybory do Rad LZS-ów w gro 
madach i Radach Gminnych 
Zrzeszenia LZS. W okresie 
późniejszym odbędą się wybo
ry do Rad Powiatowych 1 Wo
jewódzkiej. Aby akcja wybór 
cza w LZS-ach spełniła swoje 
zadanie, aby data gwarancję 
dobrego przeprowadzenia wy
borów w każdym LZS-le I w 
każdeI radzie, zostały wysłane 
na powiaty 8-mlo osobowe 
ekipy aktywu.

Ekipa ta przyjeżdża do 
powiatu, tu wzmacnia się ka
drą Komendy Powiatowej PO 
„SP“ 1 Rady Powiatowej LZS 
oraz otacza się aktywem z te
renu 1 rozdzle-la między swych 
członków określone zadania. 
Członkowie ekipy rozjeżdżają 
się na gminy i tam przepro
wadzają pracę przygotowaw
czą do wyborów oraz same 
wybory we wszystkich LZS- 
ach danej gminy t w Radzie 
Gminnej Zrzeszenia.

Każda z ekip przeprowadza 
kampanię kolejno w kilku po
wiatach. Na przeprowadzenie 
akcji sprawozdawczo — wy
borczej w Jednym powiecie 
przeznacza się około tydzień 
czasu.

W teren województwa ko
szalińskiego wyruszyły trzy 
ekipy. Ekipa nr 1 udała się 
do powiatu Białogard skąd ko 
lejno przeniesie się do powia
tów Szczecinek, Walcz 1 Zło
tów. Ekipa nr 2 wyruszyła 
na powiat Koszalin 1 po prze
prowadzeniu tu wyborów uda 
się kolejno do powiatów Ko
łobrzeg. Drawsko 1 Sławno. 
Ekipa nr 3 wyjechała do By

towa i Z kolei obsłuży ona po
wiaty Człuchów Słnn®k l Mla 
stko.

Aktywiści, działacze sporto 
wl, nauczycielstwo wiejskie i 
przeszkolony na kursach WF 
aktyw społeczny oraz organi
zacje społeczno - polityczne 
winny udzielić Jak najdalej 
idącej pomocy Radom Zrzesze 
nla LZS wszystkich szczebli 
w sprawnym j należytym prze 
prowadzeniu akcji sprawozda
wczo — wyborczej.

Za przykład mogą tu po
służyć LZS-slacy z Mielna 
pow. Koszalin — kol. kol. An
toni Kopylowskl 1 Andrzej 
Ostrowski, którzy doceniając 
znaczenie akcjj sprawozdaw
czo-wyborczej ochotniczo zg>o 
sili się do pracy w ekipie 
nr 2, aby pomóc jej w prz^oro 
wadzeniu wyborów.

Wybory powinny wzmocnić 
skład osobowy Rad Zrzesze
nia LZS. Do Rad powinni 
wejść ludzie ofiarni, znający 
się na sporcie 1 mający doń 
zamiłowanie. Powinni wejść 
ludzie, którzy w swej pracy 
będą umieli otoczyć się szero
kim aktywem społecznym t 
młodzieżowym, którego udział 
w pracach Zrzeszenia gwaran 
tuje dalszy rozwój ruchu 
sportowego na terenie wsi.

Akcja sprawozdawczo <— 
wyborcza winna w szczególno-

Zdjęcie konkursome Ar &

Jak Już donosiliśmy, w War 
szawle odbyła się Ogólnopol
ska Narada Aktywu Sporto
wego.

Referat o obecnej sytuacji 
w naszym ruchu sportowym 
wygłosił przewodniczący 
GKKF — tow, Reczek.

Po referacie wywiązała się 
ożywiona dyskusja, w której

Po dwóch dniach turnieju

Hokeiści CWKS prowadzą
lepszym stosunkiem bramek-

Speck I Rudert, dla CWKS — Palus— 
2 1 Jeżak.

Mecz ten atał na duto lepszym po
ziomie niż poprzedni l dostarczył wi
downi wiele emocji. Druiyna gości 
rozpoczęła spotkanie od pełnych dy
namiki ataków. • ...

Jeszcze więcej emocji dostarczyło 
drugie spotkanie roreorene między 
BSG Frankenhausen a Kolejarzem.

Marz zakończył się zwycięstwem 
dmżvny NRO 4:3 (2:1, 1:1, 1:1).

Kolejarze zagrali bardzo dobrze. W 
ogólnym przekroju meczu mieli wię
cej zgry, jednak dobra defensywa 
gości uniemożliwiła Polakom zakoń. 
czenie wiele szybkich akcji zdobyciem 
bramki.

Po drugim dniu turnieju ogólne 
punktacja przedstawia się następuję, 
cot

CWKS 3 pkt.
BSG (Frenkenhansen) — 3 pkt.
Górnik — 2 pkt. —- ' -
Kolej ai 4 m 0 pkt,



Musztarda —- 
po oblodzić
Koło sportowe Spójnia przy 

Państwowym Browarze w Poł 
czynie Zdroju przejawia co
raz żywszą działalność. Ce
lem dalszego usprawnienia 
pracy, zarząd koła wytypował 
jednego ze swych członków 
na kurs działaczy piłki siatko
wej i koszykowej. Bada Okrę
gowa tego zrzeszenia poparła 
wniosek zarządu koła. Jed
nak... nadesłała skierowanie 
na kurs dopiero 23 bm. tj. w 
dwa dni po rozpoczęciu kur
su. Biorąc pod uwagę fakt, że 
kurs był kilkudniowy, zarząd 
kola nie wysiał swego kandy
data.

Fakt ten świadczy b bała
ganie Jaki Istnieje w Radzie 
Okręgowej zrzeszenia „Spój
nia". Winni niedopatrzenia 
powinni być przykładnie uka
rani.

J. B.

Zdjęcie konkursowe Nr 9

Otoczyć opieką 

halę gimnastyczną 
w Sławnie

Hala sportowa w Sławnie 
fest Jedną z. największych w 
województwie koszalińskim. 
Niejednokrotnie Imprezy ogól 
nowojewódzkie przenoszono 
do Sławna chcąc wykorzystać 
odpowiedni obiekt.

Obecnie Jednak, z powodu 
braku zainteresowania halą ze 
strony miejscowych władz 
sportowych, znajduje się ona 
w opłakanym stanie.

Główną winę ponosi przede 
wszystkim PKKF w Sławnie, 
który ani nie potrafi zorgani
zować dobrej imprezy sporto
wej, ani też nie dba o tak cen
ny obiekt.

Zbliżający się okres zimo 
wy spowoduje całkowity za
stój pracy sportowej w tym 
mieście, o He WKKF nie po
trafi w Jak najkrótszym cza
sie przeprowadzić remontu 
hall, względnie zlecić wyko
nanie tej pracy Komitetowi 
Powiatowemu KF.'

Sportowcy Sławna czekają 
na udostępnienie Im hall do 
treningów 1 prowadzenia za
prawy zimowej.

Apeluję więc do WKKF o 
możliwie szybkie załatwienie 
tej sprawy j otoczenie naszej 
hali należytą opieką.

M. B

W swej dwuletniej prawie 
działalności nauczyciela WF w 
Liceum Mechanicznym w Biało 
gardzie, ob. Zbigniew Kozio- 
wicz osiągnął wiele poważnych 
rezultatów. Przede wszystkim 
zreorganizował i usprawnił pra 
cg SKS-u oraz rozpoczął z mło
dzieżą masowe zawody na SPO. 
Obecnie około 100 uczniów tej 
szkoły ma odznaki SPO i BSPO.

Oh. Kozłowicz potralił rów
nież zainteresować całą mło
dzież życiem sportowym w szko 
le. Dowodem tego jest zapal, 
z jakim przychodzi ona na lek
cje WF i z jakim bierze udział 
w pracach swego koła sporto
wego.

Obecnie w szkole przeprowa 
dra się kapitalny remoht Sali 
gimnastycznej. Na lekcjach 
swych, ob- Kozłowicz zapozna je 
młodzież ze znaczeniem wycho
wania łizycznego dla naszej 
Ludowej Ojczyzny, wpaja w 
swych uczniów zamiłowanie do 
czynnej pracy w sporcie.

Oprócz pracy w szkole, nau
czyciel ten często pbmaga 
swym kolegom z miejscowego 
Kolejarza udzielając im jacho- 
wych rad i wskazówek.

* a *
Prowadząc pracę nauczyciel 

ską, Kozłowicz nie porzucił je
dnak swych ambięji stania się 
czołowym wyczynowcem.

— Trenuję dość często — 
mówi — chociaż w pojedynkę 
zaprawa jest o wiele trudniej
sza. Brak dopingu. W tym roku 
uzyskałem szereg dobrych wy
ników, ale mimo to nie uwa
żam tego sezonu za udany. To- 
winno być lepiej.

6,10 m — w skoku w dal, 
173 cm — wzwyż, 53,9 sek — 
na 400 m, czy 17,5 sek — w 
biegu na 110 przez plotki — to 
wyniki kwalifikujące Kozłowi- 
cza na czołowego lekkoatletę 
województwa. Szczególne zdol
ności wykazuje on na wielobol- 
się.

Wiele nadziel wląże Kozło
wicz z nowym rokiem. Po pierw 
sze sala sikolna gimnastyczna 
będzie już wyremontowana, co

„...Musimy być zdolni do obro 
ny pokoju i granic naszej ojczy 
zny. Dla umocnienia naszej siły 
obronnej i podniesienia zdolno
ści do pracy najszerszych mas 
społeczeństwa, nieodzownym 
jest rozwijanie masowej kultu
ry litycznej..." — mówił nauczy 
ciel WF w Liceum Mechanicz 
nym, ob. Kozłowicz zapoznając 
swych uczni ze znaczeniem wy
chowania łizycznego w Polsce 
Ludowej.

Uczniowie Liceum Mechanicz 
nego słuchają pilnie wykładow
cy.

Prawie wszyscy, każdy 
zdrowy chłopiec, czy dziewczy 
na, marzą o karierze sportowej, 
o sukcesach, tytułach mistrzow
skich...

O tym samym marzył rów
nież ich obecny nauczyciel — 
ob. Kozłowicz.

Gdy po zakończeniu studiów 
w Wyższe) Szkole Wychowa
nia Fizycznego w Poznaniu o- 
trzymal skierowanie do Biało
gardu, początkowo nie był za
dowolony. Jako ZMP-owiec ro
zumiał jednak, że nie może za
wieść państwa, które stworzyło 
mu dobre warunki do nauki. Z 
biegiem czasu z coraz, więk
szym zapałem stawał do pracy 
nad wychowaniem nowego po
kolenia zdrowych i silnych lu
dzi.

W drugim meczu młodzieżowa re
prezentacja ZSRR zdecydowanie poko- 
bała CWKS 3:0 (15:3, 15:5, 15:*).

Siatkarze radzieccy, mimo że grali 
w tym spotkaniu nienajlepszy szóstka, 
zaprezentowali najwyższy poziom. 
Wszyscy są doskonale wyszkoleni 
technicznie, a jako zespół imponuje 
bezbłędny taktyka. Ich ścięcia z lat- 
wnścly przechodziły przez blok 
CWKS, a gra w polu, szczególnie w 
obronie, wyłudził. podziw publiczno. 
ś< i, która me szczędziła zawodnikom 
radzieckim gorących oklasków.

Siatkarze CWKS wyraźnie ustępo
wali swoim renomowanym przeciwni
kom i jedynie w trzecim secie nawiy- 
zali walkę do stanu 8:8.

W sobotę 29 bm. spotkania drugie
go dnia czwórmeczu rozpoczął mecz 
między AZS — AWF a CWKS.

Spotkanie zakończyło się zwycię
stwem akademików 30 (15:13, 15:9, 
15:31, poziom meczu przeciętny. 
CWKS zagrał znacznie poniżej swoich 
możliwości.

Następnie na boisko wkroczyła dru
żyna młodzieżowej reprezentacli Z.SRR, 
który publiczność poyitała burzliwy
mi oklaskami. Przeciwnikami siatka
rzy radzieckich byli zawodnicy Gwar, 
dii. Zawodnicy Gwardit zgotowali 
wszystkim miły niespodziankę grając 
w pierwszym sęcie bardzo ambitnie. 
Następne sety to już przygńtatajyca 
przewagę doskonalvrh techniesnie i 
kondycyjnie siatkarzy radzieckich

Wynik spotkania 3:0 (15.13, 15:5, 
15:2).

W niedzielę 30 bm. w ostatnim dniu 
czwórmeczu młodzieżowa reprezenta
cja ZSRR spotkała się z drużyny AZS 
— AWF. W drugim spotkaniu Gwar
dia grała z CWKS.

gólnyrh zawodników czy sekcji, lerz 
całe kluby sportowe jako dochodowe 
przedsiębiorstwa amerykańskich mi
lionerów.

Ciekawym jest to. że sam Seig nie 
liwaza awojego postępowania za 
sprzeczne z postępowaniem prawdzi
wego sportowca.

Cóż w tym dziwnego — tnówl — 
przecież na klubie sportowym j»st 
taki sam dochód jak na każdym in
nym przedsięwzięciu. Kiedy była 
wygodna koniunktura w przemyśle 
patentowanych lekarstw lub zabawek 
rlzieelnnyrh. wówczas kitóowalern fa
bryką produkujący te artykuły.

Obecnie sytuacja zmieniła się.
Więcej dochodowym stał się Inte

res sportowy I Seig włożył swój ka
pitał na zakup klubu sportówego, ho 
to przynosi mu obecnie poważne do
chody,

(Sowietskij Sport) 
Tłum. A. Klodnicko

Drużynowe 
mistrzostwa Polski 

w szermierce
W czwartym dniu drużyno

wych mistrzostw Polski w 
szermierce odbyły się spotka
nia w szpadzie. Startowały 
drużyny: Opola. Katowic, By
dgoszczy. Szczecina, Łodzi. 
Gdańska, Wrocławia. Pozna
nia, Warszawy i Krakowa. 
Niespodzianką było wyelimi
nowanie drużyny Krakowa 
przez drużyny Gdańska 1 Ło
dzi.

Wyniki półfinałów:
Łoaż — Szcżectn 2'9, Wro-' 

claw — Gdańsk 8:8 (lepszym 
stosunkiem trafień wygiął 
Wrocław), Warszawa—Gdańsk 
9:7. Katowice — Łódź 9:3.

Do finałów zakwalifikowa
ły sic drużyny: Warszawy. Ka
towic, Szczecina i Wrocławia.

końcem rohu

Wydziały Oświaty w powiatach
muszą głębiej zainteresować się zdobywaniem odznak BSPO i SPO

Komendy Wojewódzkiej PO 
j.SP" w Koszalinie, ul. Zwy
cięstwa 66 odbędzie się ze
branie Rady.

Instytucje zainteresowane 
winny w tym terminie wyde
legować swych przedstawicie
li na powyższe posiedzenie.

Tematem zebrania będzie 
akcja sprawozdawczo-wybor
cza w Zrzeszeniu.

Na wezwanie Wydziału O- 
światy przy Prezydium Woj. RN 
w Krakowit do wspólzauodnl 
ctwa w zdobywaniu odznak 
BSPO odpowiedziała młodzież 
szkolna całego kraju. Również 
w naszym województwie mlcf- 
dzleż stanęła do wspólzawodnl 
ctwa o palmę pierwszeństwa.

Rok 1952 zbliża się ku koń 
c.owl. Można więc podsumować 
dotychczasowe wyniki pracy w 
dziedzinie masowego zdobywa 
nia BSPO na naszym teienie.

Stwierdzić należy, że w wię
kszości powiatów nauczyciele 
u raz z całą młodzieżą pracowa 
11 ofiarnie, aby osiągnąć jak 
nallep$ze wyniki. We współza 
wodnlctwle między powiatami 
naszego województwa wyróż
nił się oowlat miastecki, gdzie 
młodzież szkół podstawowych 
zdobył? (bez normy pływa
ckiej) 976 odznak, wykonując 
plan roczny w 216.8 proc. Du 

wkład pracy ma tutaj na 
swvm konch oh. Wl. Pietrzak 
w \Vydz. Oświaty, który w 
miesiącu czerwcu 1 llpcu oso
biście przeprowadzał próby na 
odznakę.

Drugie miejsce we współza 
wodnlctwle zajmuje pow. 
Drawsko. Młodzież tego powla 
tu wykonała plan roczny w

148.5 proc., zdobywająo 741 
odznaki.

Przykładem dobrze zorgani
zowanych, masowych zawodów 
na SPO może służyć miasto 
Koszalin, gdzie z Inicjatywy 
nauczyciela WF ze szkoły 
TPD ol>. Duczyńskiego w mie
siącu listopadzie ponad 900 
uczniów szkół koszalińskich 
uzyskało normy na BSPO 1 
SPO.

Obok tych przodujących po 
wlatów są Jednak i takje, 
gdzie praca Wydziałów Oświa
ty Jest daleko niedostateczna. 
Wynikiem tego Jest znikome 
wykonywanie rocznych planów 
zdobywania odznak. Do j-owia 
tów tych należy Słupsk. Szcze 
cinek 1 Koszalin. Wymienione 
powiaty do 15 grudnia winny 
zdobyć 3150 odznak, a do tej 
pory nie nadesłały meldunku 
o zdobyciu chociażby jednej.

W powiecie słupskim sporzą 
dzono rozdzielnik na poszcze
gólne szkoły dopiero w paź
dzierniku br. mimo, że praca 
nad zdobywaniem odznak win
na być prowadzona systema
tycznie przez cały rok.

W pow. szczecineckim nie 
prowadzi się sprawozdawczo 
ści. zaś w koszalińskim |uż od 
dłuższego czasu Wydział Ośwla 
ty przy Prezydium PRN nic

przejawia najmniejszego zain
teresowania rozwojem wycho
wania fizycznego w szkołach. 
Kierownik Wydziału — ob. 
Cebulak nic zadbał dotąd o ob 
sadzenie wolnego stanowiska w 
referacie WF, ani nie wytypo
wał kandydata na kurs klerów 
ników referatu WF.

W szkolnictwie średnim czo
łowe miejsce we współzawodni 
ctwle zajmuje Liceum Ogólno
kształcące w Połczynie Zdroju, 
gdzie młodzież pod kierowni
ctwem swego nauczyciela WF 
— ob. Rybola, wykonała swój 
plan roczny w 195 proc.

Ogólnie biorąc, stan zdoby
wania odznak BSPO 1 SPO 
w szkolnictwie ogólnokształcą
cym na terenie województwa 
koszalińskiego nie Jest ządawa 
lający. Na zaplanowane 5910 
odznak, młodzież zdobyła do
tąd 3691 co stanowi niewiele 
ponad 60 proc, rocznego pla
nu.

Dużą winę za ten stan rze
czy ponoszą poszczególne szko 
ły, gdzie zdobywanie odznak 
nie przebiega zgodnie z pla
nem. Jednak zasadniczą przy
czyną nie Jest słabe wykona* 
stwo planów w terenie, lecz 
prace organizacyjne w Wydzla 
łach Oświaty przy prezydiach 
powiatowych rad narodowych.

Wydziały te nie prowadzą sy
stematycznej pracy w powia
tach I często nie orientują się 
w sytuacji panującej na leli 
terenie. Dowodem tego jest 
słabo prowadzona sprawozdaw
czość, która z kolei utrudnia 
nam zapoznanie się z faktycz
nym stanem rzeczy. Wiemy 
przecież, że w wielu szkołach 
plany zdobywania odznak zo
stały nie tylko wykonane, ale 
i przekroczone. Brak sprawo
zdań uniemożliwia Jednak uję
cie wykonawstwa planów w 
skali wojewódzkiej.

Termin nadsyłania sprawo
zdań upływa z dniem 15 gru
dnia. Wydziały powiatowe win 
ny więc usprawnić swą pracę I 
przez mobilizację harcerstwa. 
ZMP I PKKF-ów uzupełnić 
brakujące normy.

W styczniu I lutym 1953 ro
ku odbędzie się spartakiada zi
mowa. Udział w niej będą mo
gli wziąć tylko posiadacze od
znak. Należy więc umożliwić 
najlepszym sportowcom swych 
powiatów start w tej wielkiej 
Imprezie.

EDMUND KAŁDUNSKI
Kierownik Oddziału WF 

przy Wydz. Ośw. Woj. RN 
W Koszalinie

Czwórmecz przyjaźni

Mieszkańcy Warszawy 
entuzjastycznie oklaskiwali 
wspaniałą grę siatkarzy radzieckich

28 bm. rozpoczął się w hall 
sportowej ZS Gwardia czwór
mecz siatkówki męskiej z u- 
działem młodzieżowej repre
zentacji Związku Radzieckie
go oraz stołecznych drużyn 
Spójni, Gwardii 1 AZS AWF.

Na uroczyste rozpoczęcie 
turnieju przybyli wiceprzewo
dniczący Zarządu Gł TPPR — 
członek Rady Państwa Stefan 
Matuszewski oraz przedstawi
ciele władz, sportowych z prze
wodniczącym GKKF — Recz- 
kiem na czele. Obecni byli 
przedstawiciele ambasady 
ZSRR w Warszawie.

Widzowie, którzy szczel
nie wypełnili halę, powitali 
burzą oklasków wchodzących 
na boisko wspaniale prezentu
jących się siatkarzy ZSRR.

Po przemówieniach prze
wodniczący St. KKF 1 organi
zatorzy turnieju ŻS Budowla
ni wręczyli gościom propor- 
czykl.

W pierwszym spotkaniu ezwórme- 
czu drużyna AZS pokonała Gwardię 
3:0 Jedynie na początku trzeciego 
seta gwardziści nawiązali- równorzęd
ną walkę z akademikami..

Pierwszy w pracy, pierwszy w sporcie
Zbigniew Kozłowicz

pozwoli na rozwinięcie pełniej
szej działalności sportowej w 
szkole, z drugiej zaś — Kozło
wicz chce się przygotować do 
mistrzostw w dziesięcloboju.

Wszystko zależy od pracy w 
szkole. Im lepie) tam idzie, tym 
chętniej idę na trening, tym le
piej CZUję Się podczas zaprawy 
zimowej — mówi on. — To wy
pływa samo z siebie. Zdaję so
bie sprawę z doniosłego zna
czenia pracy nauczycielskie!). 
Wiem, że muszę nie tylko pod
nieść tężyznę lityczną młodzie
ży, ale,przede wszystkim tę 
młodzież wychować.

Często czytam o sportowcach' 
1 trenerach radzieckich. Chciał- 
bym być jednym i drugim na 
takim poziomie, na jakim są ci 
ludzie. Dlatego też tyle serca 
wkładam do swej pracy — koń
czy, udając się do klasy na na
stępną lekcję.

L. F.

T. Blelejew

Sprzedaż klubu sportowego
Obyczaje amerykańskich polityków

Jak donosi „New York Times'* w 
końcu sierpnia br. senator republi
kański John Wiliams oskarżył kan
dydata partii demokiatycznej Freda 
Seig, o machinacje finansowe nie
zgodne z ustawodawstwem amerykań
skim.

Spnałor Wiliams oświadczył, że 
Seig wspólnie z byłym prezesem Na
rodowego Komitetu Pąrt.ii Demokra
tycznej Robertem Hęanegan kupił od 
Siema Biedona nie <nniej ni więcej 
tylko cały klub sportowy „Kardi- 
nal", jeden z największych klubów 
amerykańskiego zachodu.

Umowa ta, została zawąrta w rezul
tacie wspólnych machinacji finanso
wych Seiga, Heanegana i Bredona, 
przynosząc całej trójco powążnt zy
ski.

Senator Wiliams demaskując spor
towych geszefciarzy nie był oburzo
ny samym taktem kupna całego sta
dionu ze sprzętęm i sportowcami, lecz 
tyra, że pomysłowi kombinatorzy 
zgarnęli z tego interesu duże zyski.

Seig i jego dobrani kompani z 
partii demokratycznej, nie płacili z 
tego intratnego przedsiębiorstwa po
datku dochodowego i na to właśnie, 
a nie na sam fakt sprzedaży sportow
ców, zwraca uwagę czytelników 
„New York Times".

W rezultacie przedwyborczej go
rączki został nieopatrznie opubliko
wany jeszcze jeden fakt, który do
bitnie pokazuje nam morale sportu 
amerykańskiego i położenie samych 
zawodników. Jak z tego wynika, O- 
becnie nie sprzedajo się tam poszczę-

Uwaga członkowie 
Rady Wojewódzkiej LZS

Reda Wojewódzka Zrzesze
nia ŁZS zawiadamia swych 
członków, że w dniu 3 bm. 
o godzinie 14.00 w świetlicy
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